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 گفت و گو

به سوی کارخانه ای هوشمند
مدیر عامل فولاد مبارکه معتقد است: تنها راه بقای 
این شرکت در سال های آتی و رقابت با فولادسازان 
یا همان طرح  از اجرای پروژه  نسل چهارم  دنیا 
تحول دیجیتال می گذرد، از این رو برای حفظ۵۰ 
درصدی بازار داخل و رقابتی کردن سطح کیفی 
محصولات شرکت باید خود را به فناوری های روز 
دنیا تجهیز کند. وی  دستیابی به خودکفایی  صنعت 
فولاد کشور  و تکنولوژیک شدن را از اهداف اصلی 
فولاد مبارکه برشمرد. حمیدرضا عظیمیان، در این 

گفت وگو با...
0۶

 گزارش

زماني براي سانسور تورم
بانک مرکزي با انتشار گزارش نماگرهاي اقتصادي 
تا تابستان سال جاري، تصویر »نصفه و نیمه«اي 
از اقتصاد ایران در مقطع زماني یاد شده ارایه کرد. 
»نصفه و نیمه« از آن جهت که بانک مرکزي در 
از شاخص هاي  بسیاري  مقابل  اقدامي عجیب در 
تیره« استفاده کرده  از »خط  اقتصادي و آماري، 
و درواقع دست به »سانسور اطلاعات« زده است. 
بروز  با  و  اوایل دهه 9۰  اقدام در  این  بار  آخرین 
بانک  و  گرفت  شکل  آنها  گستردگي  و  تحریم ها 

مرکزي در مقابل انتشار اعداد و ...
0۴

 گزارش

موج خوشبینی
در  قدم  گذشته  هفته  از  حالی  در  سرمایه  بازار 
مسیر سبز گذاشته است که ناظران بازار از مصوبه 
مهم شورای عالی بورس درباره اجرای دامنه نوسان 
نامتقارن به عنوان اصلی ترین عامل اثرگذار بر تغییر 
روند شاخص کل نام می برند. تغییر دامنه نوسان و 
کوچک کردن دامنه منفی موجب افزایش رغبت 
فعالان بازار برای خرید سهام با ریسک کمتر در 
هفته گذشته شد. این در حالی است که اجرای این 
مصوبه از امروز آغاز خواهد شد. از سوی دیگر اگر چه 

مصوبات اخیر شورای عالی بورس ...
0۵

"نوسان" اثر ارز  ۱75۰۰تومانی بر شرایط تولید و تجارت را بررسی کرد:

اثر تورم چرخ دنده ای
در ادامه سلسله نشست های اقتصادی هفته نامه "نوسان" که این بار با موضوع اثر ارز 17۵۰۰ تومانی بر شرایط تولید و 
تجارت برگزار شد، برخی فعالان اقتصادی از این تغییرات ابراز نگرانی کردند و برخی آن را بی اثر بر آینده بازار دانستند. 
در این نشست که مدیر کل گمرکات استان اصفهان، دبیرکل اتاق بازرگانی و جمعی از مدیران واحدهای تولیدی و 
بازرگانی استان حضور داشتند، فعالان اقتصادی اصفهان بر وجود آثار تورمی در قیمت فعلی کالاها صحه گذاشته و بر 
ایجاد شفافیت در روند قیمت گذاری تاکید کردند. گروه رسانه "نوسان" بمنظور انعکاس نظرات فعالان اقتصادی، اتاق 

بازرگانی و نهادهایی ازجمله گمرکات استان اصفهان به نقد و بررسی این موضوع می پردازد.

گزارش

0۲
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محمدباقر نوبخت، رییس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به وضعیت کشور پس 
از انقلاب گفت: در قدرت اقتصادي و تولید ناخالص داخلي در جایگاه هجدهم دنیا 
و از نظر علمي در رتبه زیر 1۵ در بین کشور هاي جهان هستیم، البته باید فشار هاي 
اقتصادي را که مردم تحمل مي کنند، بپذیریم. او با بیان اینکه حتي در کشور هاي 
اروپایي نیز برخي نرخ بیکاري بالایي دارند، اضافه کرد: براساس شاخص توسعه انساني 

سازمان ملل، در همه سال هاي پس از انقلاب وضع ما بهتر شده است.

رئیس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای کشور گفت: محور بزرگراهی باردود- کاشان 
حلقه مفقوده و با اهمیت کریدور جنوب به شمال غرب کشور است و امیدواریم بزودی 
شاهد تکمیل آن باشیم. عبدالهاشم حسن نیا در حاشیه آیین آغاز عملیات اجرایی بخش 
پایانی محور بزرگراهی بادرود- کاشان گفت: این پروژه حلقه مفقوده یکی از طولانی ترین 
کریدورهای کشور یعنی کریدور شمال غرب به جنوب از مرز بازرگان تا بندرعباس است که 

خوشبختانه تا پایان شهریور سال آینده تکمیل و به بهره برداری برسد.

امور  هماهنگی  معاون  نوسان: 
گفت:  اصفهان  استانداری  اقتصادی 
در نظر داریم با ایجاد شهرک رمز ارز، 
ماینرها متمرکز شوند و نگرانی بابت 
قطعی برق نداریم، چراکه با هماهنگی 
شرکت برق مناطقی از استان که برق 
اضافه دارند را شناسایی کرده و قرار 
و  سمیرم  فریدن،  بخش  در  است 

کوهپایه مستقر شوند.
نشست  در  عسگر  قاضی  سیدحسن 
با  نامه  از امضای تفاهم  خبری خود 
این  گفت:  و  داد  خبر  رسالت  بانک 
تفاهم نامه با عنوان »توسعه کسب و 
کارهای خانگی از طریق هسته های 
کار و زندگی« به منظور حمایت طرح 
به  های کسب و کار خرد و خانگی 
اجرا در می آید. تاکنون ۵۰۰ هسته 
کار و زندگی شناخته شده و حمایت 

از آنها انجام شده است. 
قاضی عسگر به ظرفیت های کارگروه 
کرد  اشاره  بازرگانی  اتاق  تسهیل 
اتاق  که  ارزیابی  براساس  گفت:  و 
بازرگانی انجام داده ۸۰ درصد فعالان 
کارگروه  این  ظرفیت  از  اقتصادی 
مطلع نبودند و تنها ۲۰ درصد با آن 
آشنایی داشتند و از این ۲۰ درصد نیز 
۸۰ درصد عملکرد آن را قبول داشته 
وی  اند.  کرده  رضایت  احساس  و 
افتتاح آزاد راه شرق اصفهان را اتفاقی 
مبارک در استان دانست و گفت: برای 
تاکنون  پیش  سال  از 1۰  این طرح 
هزینه  تومان  میلیارد   7۰۰ حدود 
پروژه  این  نخست  فاز  و  است  شده 
اجرا شد. همچنین فاز دوم با اعتباری 
بالغ بر ۳۰۰میلیارد تومان و فاز سوم 
با اعتباری بالغ بر1۵۰۰میلیارد تومان 
در دست اجرا است.  وی دیگر اقدام 
انجام شده را رونمایی از نظام پیگیری 
مصوبات جلسات استان اعلام کرد و 
گفت: باید این پیگیری انجام شود تا 
کار سیستمی و نظام مند پیش برود. 
همچنین اصلاح و احصا فرایندها نیز 

از دیگر اقدامات ما بوده است.
اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
صادرات  رشد  به  اصفهان  استانداری 
در حوزه سرمایه  گفت:  و  کرد  اشاره 
خارجی در سال های 97 تا 99 رشد 
خوبی داشتیم که البته تعداد سرمایه 
گذاری نیازمند اصلاح و افزایش است.

نامه  تفاهم  امضای  عسگر،  قاضی 
استانداری،  و  صادرات  صندوق  بین 
تشکیل  و  گندم  سهمیه  ساماندهی 
مستمر جلسات، پیگیری تامین نهاده 
راه  درصد(،   ۵۰ )حدود  دامی  های 
بین  فرودگاه  صادراتی  پایانه  اندازی 
المللی شهید بهشتی، تشکیل انجمن 
مستمر  نظارت  استان،  صادرکننده 
جمله  از  اساسی  کالاهای  توزیع  بر 
پروژه  دو  کامل  مشکل  رفع  شکر، 
بزرگ گردشگری در استان و پیگیری 
و  خصوصی  صنعتی  شهرک  ایجاد 
از  نیاز  مورد  های  زیرساخت  تامین 
رفع  و  صادرات  حوزه  اقدامات  اهم 
هماهنگی  معاون  است.  تولید  موانع 
اصفهان  استانداری  اقتصادی  امور 
در خصوص تشکیل شهرک رمز ارز، 
ایجاد  با  داریم  نظر  در  داد:  توضیح 
ماینرها متمرکز شوند و  این شهرک 
نگرانی بابت قطعی برق نداریم، چراکه 
از  مناطقی  برق  هماهنگی شرکت  با 
استان که برق اضافی دارند را شناسایی 
فریدن،  بخش  در  است  قرار  و  کرده 

سمیرم و کوهپایه مستقر شوند.

حلقه مفقوده کريدور جنوب به شمال غرباقتصاد ايران در جايگاه هجدهم دنیاست!
گزارش

    گزارش

رونمايی ازنظام 
پیگیری مصوبات 

Is fahan

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان در نشست اعضای 
دستگاههای  استراتژی  تدوین  به  اشاره  با  استان  آب  بحران  کمیته 
اجرایی،  پیرامون مصرف بهینه  آب در بخش کشاورزی، صنعت، شرب 
و فضای سبز اعلام کرد: در سال آبی جاری میزان بارندگی در ایستگاه 
چلگرد به 474 میلی متر رسیده است و این رقم نسبت به 4۰ سال 
گذشته ۳7 درصد کاهش را نشان می دهد که بیانگر استمرار پدیده 
خشکسالی در استان اصفهان است. منصور شیشه فروش با بیان اینکه 
پدیده خشکسالی بیلان منفی آبهای زیر زمینی را در اصفهان رقم زده 
است، تصریح کرد: به دلیل عدم بارندگی کافی ، سالانه شاهد یک تا 
یک و نیم متر افت آّب زیر زمینی در آبخوان های استان هستیم. آنچه 
می خوانید اما، مهمترین رویدادهایی است که درهفته گذشته بر اقتصاد 

اصفهان گذشت؛
وصول ۶۰۰میلیارد تومان فرار مالیاتی در اصفهان

مدیرکل امور مالیاتی استان اصفهان با بیان اینکه تاکنون بیش از ۶۰۰ میلیارد 
تومان از محل فرار مالیاتی در استان وصول و به خزانه واریز شده است، گفت: 
رویکرد ما در سال آینده بیشتر تمرکز بر پرونده ها و همچنین جلوگیری از 
فرارهای مالیاتی است. بهروز مهدلو با بیان اینکه تاکید مقام معظم رهبری حمایت 
از تولید داخل و شعار امسال جهش تولید است، اظهار کرد: به همین منظور اداره 
مالیات در بیش از یک ماه تلاش و به خصوص با توجه به شیوع کرونا، بسته 
حمایتی را برای فعالان اقتصادی فراهم کرد. وی افزود: به دلیل شرایطی که 
کرونا برای فعالان و کسبه خرد ایجاد کرده، این بسته علاوه بر فعالان اقتصادی و 
واحدهای تولیدی به سایر کسب و کارها تعلق گرفت. مدیرکل امور مالیاتی استان 
اصفهان با اشاره به اینکه طی 9 ماه نخست امسال بدهی مالیاتی بیش از ۴۶۰۰ 
فعال اقتصادی تقسیط طولانی مدت شد، گفت: پرداخت این اقساط تا ۲۵ اسفند 
سال 1۴۰۳ خواهد بود تا شرایطی برای حفظ نقدینگی آنها مهیا شود. وی با بیان 
اینکه علاوه بر آن هر ماه بیش از 1۰۰ مورد از مودیان مالیاتی که نتوانستند بدهی 
تقسیط شده را پرداخت کنند، بدهی های آنها دوباره تقسیط شد، اظهار کرد: در 
این مدت بیش از 1۶ هزار مورد بخشودگی جرایم مالیاتی برای فعالان اقتصادی 
فراهم شد. مهدلو همچنین ادامه داد: از 1۶ دی ماه امسال تا فردا بخشودگی ویژه 

جرائم مالیاتی معادل ۶ درصد برای فعالان اقتصادی استان در نظر گرفته ایم.

دانشگاه های اصفهان در نظام 
رتبه بندی وبومتریکس اسپانیا ۲۰۲۱

بر اساس تازه ترین داده های مجله تحلیلی خبری یو.اس. نیوز اند ورلد ریپورت 
در سال ۲۰۲1، دانشگاه های صنعتی اصفهان، علوم پزشکی اصفهان، کاشان، 
دانشگاه اصفهان و واحدهای نجف آباد، اصفهان و خمینی شهر از دانشگاه آزاد 
اسلامی در میان برترین دانشگاه های جهان قرار گرفتند. در  این رتبه بندی، 
متغیر مختلف شامل  در 1۳  از ۸۶ کشور  دانشگاه  تقریبا 1۵۰۰  اطلاعات 
عملکرد تحقیقات دانشگاهی و اعتبار جهانی و منطقه ای آنها اندازه گیری 
می شود. از جمله معیارهای سنجش می توان به اعتبار جهانی تحقیقات، حجم 
و کیفیت انتشارات از سوی دانشجویان و اساتید و همکاری های تحقیقاتی 

بین المللی اشاره کرد.

حذف مجوز از شروع کسب وکار
طی سال های اخیر یکی از دلایل عدم رشد استارت آپ های کوچک- که حلقه 
مهمی در زنجیره اکوسیستم استارت آپی به شمار می روند- دریافت مجوزها و 
موانع متعدد پیش روی ایجاد کسب وکار مانند بیمه، مالیات و ... بوده است. حال 
به نظر می رسد با این مصوبه تا اندازه ای مسیر برای رشد استارت آپ های کوچک 
فراهم شده باشد. قرار گرفتن در رتبه 1۲7 شاخص سهولت راه اندازی کسب وکار 
از میان 19۰ کشور، نشان می دهد اصلاح شرایط راه اندازی کسب وکار در ایران، 
چیزی نیست که به این سادگی بتوان آن را بهبود داد و نیازمند اقداماتی مستمر 
است. تا چندی پیش براساس اعلام بانک جهانی که فرآیند شروع کسب وکار در 
کشورهای مختلف را بر اساس انجام مراحلی مانند ثبت شرکت از نوع مسوولیت 
محدود، گرفتن کد اقتصادی، گرفتن گواهی مالیات  ارزش افزوده، گرفتن کد 
تامین اجتماعی، ثبت و انتشار آگهی روزنامه رسمی و دریافت دفاتر پلمب شده و... 
مورد پایش قرار می دهد، متوسط زمان لازم برای طی این مراحل اولیه و راه اندازی 
یک کسب وکار در ایران، 7۲ و نیم روز برآورد می شد که اکنون مدت زمان انجام 
این کار به زیر 7۲ ساعت )کمتر از ۳ روز( رسیده است. حال با تغییر در رویکرد 
اعطای مجوز به کسب وکارها، قرار است گام دیگری در راستای تسریع روند آغاز 

یک کسب وکار و نجات کارآفرینان از مجوز زدگی برداشته شود.

گرانی مسکن با شتاب پایین
نائب رئیس انجمن انبوه سازان استان اصفهان گفت: آینده مسکن قشر متوسط 
به پایین را با رشد گرانی اما با شتاب پایین پیش بینی می کنم و به نوعی مسکن 
ارزان نخواهد شد، چراکه قیمت تمام شده آن بالا است. کریم داودی، با اشاره 
به اینکه مسکن در کشور به دو دسته اقشار متوسط به پایین و دیگری مسکن 
لوکس تقسیم می شود، اظهار کرد: مسکن اقشار آسیب پذیر شامل قیمت هزینه 
مصالح داخلی همچون آهن و ... می شود، اما آنچه موجب گرانی مسکن شده 
است، دستمزدهای بالا، قیمت زمین است. وی با بیان اینکه به طور کلی تغییری 
در قیمت مسکن اقشار متوسط به پایین پیش بینی نمی کنم، تصریح کرد: حتی 
گرانی مسکن را با شتاب و آهنگ کم پیش بینی می کنم. نائب رئیس انجمن 
انبوه سازان استان اصفهان درباره مسکن لوکس نیز، توضیح داد: قیمت مواد اولیه، 
شیرآلات خارجی و کابیت های خارجی و ... به دلیل نوسانات نرخ ارز افزایش 
یافته که البته این موارد حدود 1۰ درصد قیمت را شامل می شود. وی با اشاره به 
معضل حوزه مسکن در کشور، اظهار کرد: سالانه در کشور به تولید یک میلیون 
مسکن نیاز داریم، درحالیکه طی چهار سال گذشته، سالانه تنها ۵۰۰ هزار مسکن 

در کشور تولید می شود و به نوعی عرضه مسکن کمتر از تقاضا است.

فرونشست دشت های اصفهان

مدیرکل  پزوه،  کوهستانی  رسول  دکتر 
آثار  توضیح  در  اصفهان  استان  گمرکات 
تورمی ارز 17۵۰۰تومانی، گفت: با محاسبه 
این نرخ ارز به اضافه سود بازرگانی و موارد 
دیگر، رقم قابل ملاحظه ای حاصل می شود 
و لازم است دولت و مجلس برای کاهش سود 
بازرگانی و حقوق گمرکی تصمیم گیری 
نمایند. البته، طبق مصوبه کمیسیون تلفیق 
اعلام شده که تعرفه بسیاری از کالاها را 
کاهش می دهند. درغیر این صورت، افزایش 
سرسام آور قیمت کالاها را تجربه خواهیم 
کرد. در نتیجه با افزایش ارز ۴۲۰۰)که الان 
عملا وجود ندارد( به 17۵۰۰تومان، افزایش 
۴ونیم برابری، و بروز آثار تورمی را به دنبال 

خواهد داشت. 

راهکار کنترل آثار تورمی
رسول کوهستانی اضافه کرد: باید تعرفه ها به 
همان نسبت کاهش یابد تا علاوه بر پوشش 
حقوق گمرکی ۴درصد، نرخ مالیات بر ارزش 
افزوده )که برحسب ارزش به اضافه حقوق 
با  متناسب  گردد(  می  محاسبه  ورودی 
آنچه اتفاق می افتد، کاهش یابد. درغیر این 
صورت، آثار تورمی آن شدیدتر خواهد بود و 
با فرض کاهش تعرفه ها و محاسبه مالیات 
9درصد، پیش بینی می شود که به ازای هر 
دلار وارداتی بین ۳۵تا۵۵درصد آثار تورمی 
با ارز 17۵۰۰تومان ایجاد گردد. مدیرکل 
پیشنهادی  به  اصفهان  استان  گمرکات 
بدنبال  گمرک  توسط   9۸ سال  در  که 
دولتی  اقتصادی  فعالان  ارز،  نرخ  افزایش 
و خصوصی استان ها برای تغییر نرخ ارز و 
انجام محاسبات گمرک براساس نرخ ارز آزاد 
به رئیس جمهور ابلاغ گردید، اشاره کرد و 
گفت: اگر آثار روانی نرخ ارز کاهش یابد 
و همزمان کاهش تعرفه ها و افزایش نرخ 
مورد محاسبه در گمرک بطور متوازن برقرار 

گردد، آثار تورمی نیز کاهش می یابد. 

تورم چرخ دنده ای 
در این میان، نقش اتاق بازرگانی بعنوان حامی 
بخش خصوصی در انعکاس این چالش به 
دولت چیست؟. بهنام ابراهیمی، دبیرکل اتاق 
بازرگانی اصفهان در تایید سخنان مدیرکل 
گمرکات استان، از فعالان اقتصادی بعنوان 
یک کارگزاری یا عامل هوشمند نام برد و 
گفت: زمانی که نرخ ارز رسمی و محاسبه 

حقوق ورودی با ارز ۴۲۰۰ و ارز بازار آزاد 
11هزار تومان باشد، احتمالا محاسبه حقوق 
ورودی برمبنای ارز 11هزارتومان خواهد بود 
و قیمت کالاها نیز با همین ارز محاسبه می 
گردد. همچنین، ۲۰ تا ۳۰درصد هم سود 
بازرگانی درنظر گرفته می شود که باز هم 
قیمت بازار بسیار بالاتر از مقداری است که 
با این محاسبات به آن می رسیم. اگر ارز را 
برای محاسبه حقوق ورودی برطبق بازار آزاد 
محاسبه کنیم، اصولا نباید اتفاقی بیافتد. اما 
زمانی که قیمت ارز کاهش می یابد و کالاها 
افزایش قیمت خود را حفظ کرده اند، در 
واقع، دچار اثر تورم چرخ دنده ای می شویم. 
این اتفاق در اقتصاد ما پیش خور شده است 
و به همین دلیل متعاقبا با رکود نیز مواجه 
میشویم. ابراهیمی بیان کرد: بهترین زمان 
برای آزادسازی یا بازگشت به قیمت تعادلی 
بازار، زمانی است که ارز را براساس قیمت 
تعادلی بازار و حقوق ورودی محاسبه کنیم 
تا نگرانی های تورمی برطرف شود. اگر مانند 
آنچه که قبل از انتخابات امریکا تصور می 
شد، امید به بهبود روابط سیاسی و رفع تنش 
ها باشد، امکان فروش نفت و ارز برای دولت 
فراهم گردد و موانع صادرات و واردات تسهیل 
گردد، بهترین زمان برای آزادسازی است. 
اما در زمانی که  با محدودیت ارزی مواجه 
هستیم، افزایش قیمت ها و آثار تورمی چرخ 
دنده ای به نسبت افزایش نرخ ارز تشدید می 
شود. لذا، افزایش قیمت ارز با توجه به کاهش 
یابد.  تحقق  باید  ورودی  متناسب حقوق 
ابراهیمی با اشاره به نقش اتاق بازرگانی گفت: 
سیاست اتاق بازرگانی، حمایت از تولیدکننده 
واقعی است. هرچند با افزایش قیمت کالاها 
آزاد  ورودی  حقوق  باید  هستیم.  مواجه 
باشد تا تولیدکننده، آسیب و لطمه کمتری 
تحمل کند. زیرا محاسباتی ساده، اثبات می 
کنند که در چنین شرایطی وارد کردن کالا 
به صرفه است و دیگر به تولید نمی پردازیم. 
لذا، بزرگترین معترضان و مطالبه گران این 

موضوع، فعالان اقتصادی هستند. 

تورم بسیار سنگین
شهاب گل خندان، فعال اقتصادی بخش 
خصوصی در مورد اثر ارز 17۵۰۰ بر شرایط 
تولید و تجارت، با درنظرگرفتن ۴ بخش کف 
نرخ ارز، قانون گمرک، تورم و بی ارزش شدن 
پول توضیح داد: درمورد کف نرخ ارز، اگر در 

سال آینده ارز 17۵۰۰ تومانی تحقق یابد، 
کف نرخ ارز در بازار ایجاد می شود و باتوجه 
به تلاش بانک مرکزی و اتفاقات اخیری که 
منجزبه آزادشدن منابع ارزی ایران شده 
است، نرخ ارز 17۵۰۰تومان مغایرت پیدا 
می کند و  سرانجام باعث افزایش شدید نرخ 

ارز می شود.
در مورد قانون گمرک، اگر نرخ ارز گمرک 
به 17۵۰۰ برسد و بخواهد بالاترین ماخذ 
را به کف ترین نرخ خود برساند، افزایش 
نرخ گمرکی از ۲۰ الی 1۲۰درصد اتفاق 
می افتد که تورم بسیار سنگینی را ایجاد 
می کند. به اعتقاد گل خندان، بعنوان یک 
بازرگان بخش خصوصی، ارز 17۵۰۰تومانی 
باعث بی ارزش تر شدن پول ایران، کاهش 
نقدینگی، بی میلی تولیدکننده به تولید، 
تضعیف تولید و صادرات و ایجاد زمینه ای 

برای قاچاق می گردد. 

رانت شیرین 
بخش  فعال  دیگر  جمالی،  دکترمسعود 
خصوصی به بررسی اثر ارز 17۵۰۰تومانی 
برچندگروه از کالاها پرداخت و گفت: مواد 
اولیه و تولید برخی کالاها در داخل کشور 
گیرد)محصولات  نمی  نشأت  ارز  از  که 
پتروشیمی(، مشمول حقوق ورودی نمی 
شوند وتا انتهای زنجیره تولید، تغییر نرخ ارز 

بر آنها تاثیر چندانی ندارد. 
وی معتقد است که دولت نمی تواند روی 
ارز 17۵۰۰تومانی بماند و دکوری ناپایدار 
است و احتمالا تورمی که ایجاد می کند، 
مبنای افزایش درآمد دولت است. این تورم به 
مصرف کننده با شیب افزایش ۲۰ تا ۳۰درصد 
اگر حقوق  آنکه،  منتقل می شود. ضمن 
گمرکی سه برابر شود، تاثیر چندانی بر قیمت 
کالاها ندارد، اما آنچه موجب افزایش قیمت 
می شود، دلار ۲۴ هزار تومانی است. جمالی 
با اذعان به این واقعیت که در ایران، کالا 
براساس قیمت تمام شده به فروش نمی رسد، 
اظهار کرد: ارز ۴۲۰۰ تومانی گرفتیم)شرکت 
های دولتی و وابسته به دولت( ولی به قیمت 
نمی فروشیم و متاسفانه مصرف کننده نهایی 
تمام بهای کالا را به قیمت بازار آزاد می 
پردازد.  حال، اگر ارز 17۵۰۰ تومانی بطور 
واقعی جاری شود، دولت و بانک مرکزی بطور 
واقعی وارد عمل شوند، آثار تورمی نخواهد 
داشت. ولی بنده در طول ۲۵ سال سابقه در 

تولید و تجارت و آنچه در این سالها در اقتصاد 
ایران تجربه کرده ایم، توصیه میکنم به وعده 
های دولت امیدی نداشته باشیم. وی با اشاره 
به رانت شیرینی که دولت به فعالان اقتصادی 
اقتصادی،  فعالان  امروز  گفت:  دهد،  می 
واردکنندگان و تولیدکنندگان کالای خود را 
با قیمت ارز روز و آزاد به مردم می فروشند، 
در حالیکه حقوق دولتی خود را با دلار ارزان 
قیمت به دولت پرداخت می کنند و از رانتی 

شیرین بهره می برند.

معضل چندگانگی نرخ ارز
دکتر بختیار در تایید نقطه نظرات گل خندان، 
معضل اصلی اقتصاد کشور را چندگانگی ارز 
عنوان کرد و گفت: تازمانی که دولت همتی 
در این زمینه نداشته باشد، در عرصه تولید و 
تجارت درگیر مشکلات فراوانی هستیم. وی 
این پرسش را از مدیرکل گمرکات استان 
اصفهان مطرح کرد که آیا کاهش تعرفه ها، 
حقوق گمرکی و سود بازرگانی بر کاهش 
اثرات تورمی کفایت می کند؟ با توجه به اینکه 
در کمیسیون تلفیق مجلس، بودجه انبساطی 
تومان  میلیارد  ۲۰۰هزار  کردن  اضافه  و 
درنظرگرفته شده که قطعا اثرات تخریبی بر 
تولید و تورمی شدید در سال آینده را به همراه 
خواهد داشت و اگر این قضیه را با راهکارهای 
اساسی دنبال نکنیم و ایران به سازمان تجارت 
جهانی ملحق نشود و پیمان نامه هایی در 
مبارزه با مباحث پولشویی لحاظ نکنیم، دولت 
با چه عملکردی در سال آینده می تواند این 

اثرات را جبران کند؟

اقتصاد سیاسی مانع 
ایجاد منابع ارزی

احسان چلونگر از دیگر فعالان اقتصادی حاضر 
در جلسه، معتقد است که دولت به سمت 
سازوکار بازارآزاد پیش رفته و گهگاهی کنترل 
هوشمند نرخ ارز را داشته است. با توجه به 
شعارهای مجلس برای گشایش اقتصادی و 
ارجاع لایحه بودجه به دولت برای بازبینی، 
تصویب ارز 17۵۰۰تومانی برای تولیدکننده 
خوش یمن خواهد بود. اما باوجود ۳هزار 
هزار میلیارد نقدینگی بعید است که نرخ ارز 
به کمتر از ۲۰ تا ۲۵ هزارتومان کاهش یابد. 
وی از چالش هایی در زمینه واردات کالاهای 
سرمایه ای، ماشین آلات و تجهیزات صحبت 
کرد و اقتصاد سیاسی ایران را مانع از تبدیل 
منابع به ارز دانست. چلونگر، برقراری روابط با 
دنیا را تاثیرگذار بر رونق تجارت و تولید عنوان 
کرد و گفت: اکنون صادرات ما به ارقام سال 
9۲ رسیده است. چگونگی تعامل دولت با 
شعارهای  و  انتخابات  برگزاری  مجلس، 
پوپولیستی، مباحث نفت و تعامل با غرب 
بخشی از عوامل تعیین کننده در اقتصاد 

آینده ایران هستند. 

"نوسان" اثر ارز  ۱75۰۰تومانی بر شرایط تولید و تجارت را بررسی کرد:

اثر تورم چرخ دنده ای 
چنانچه برای کاهش سود بازرگانی و حقوق گمرکی تصمیم گیری نشود شاهد افزایش سرسام آور قیمت کالاها خواهیم بود

در ادامه سلسله نشست های اقتصادی هفته نامه "نوسان" که این بار با موضوع اثر ارز ۱75۰۰ 
تومانی بر شرایط تولید و تجارت برگزار شد، برخی فعالان اقتصادی از این تغییرات ابراز نگرانی 
این نشست که مدیر کل گمرکات استان اصفهان،  بازار دانستند. در  آینده  بر  اثر  بی  را  کردند و برخی آن 
دبیرکل اتاق بازرگانی و جمعی از مدیران واحدهای تولیدی و بازرگانی استان حضور داشتند، فعالان اقتصادی 
اصفهان بر وجود آثار تورمی در قیمت فعلی کالاها صحه گذاشته و بر ایجاد شفافیت در روند قیمت گذاری 
تاکید کردند. گروه رسانه "نوسان" بمنظور انعکاس نظرات فعالان اقتصادی، اتاق بازرگانی و نهادهایی ازجمله 

گمرکات استان اصفهان به نقد و بررسی این موضوع می پردازد.
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ساخت  عمرانی  عملیات  نوسان: 
توانبخشی  جامع  مرکز  نخستین 
بیماران ای ال اس و نوروپاتی با اهدای 
زمین ۵۰۰ مترمربعی از سوی مدیریت 
شهری در خیابان ایثار سپاهان شهر 
آغاز شد. زمین این مرکز به متراژ ۵۰۰ 
متر از سوی شهرداری اصفهان و طبق 
مصوبه شورای اسلامی شهر اصفهان به 
جمعیت حمایت از بیماران ای ال اس و 
نوروپاتی اصفهان واگذار شده تا مرکزی 
در سه طبقه با بخش های توانبخشی، 
فیزیوتراپی و درمان های ویژه این نوع 
بیماران ساخته شود. اعتبار مورد نیاز 
برای ساخت این مرکز در مجموع 1۰ 
میلیارد تومان پیش بینی شده است 
که ۵ میلیارد تومان صرف ساخت و ۵ 
میلیارد تومان برای تجهیز مرکز هزینه 

خواهد شد.
قدرت اله نوروزی، شهردار اصفهان در 
مرحوم  اینکه  به  اشاره  با  مراسم  این 
قربانی که مدیرعامل جمعیت حمایت 
نوروپاتی  و  اس  ال  ای  بیماران  از 
اصفهان و از موسسان این جمعیت بود، 
برای  تا آخرین روزها در حال تلاش 
این بیماران بود، اظهار کرد: به خاطر 
تلاش ها و مأیوس نشدن های مرحوم 
قربانی، باید اراده کرد تا با همت مجمع 
خیرین سلامت، این مرکز راه اندازی 
بزرگ  های  پروژه  افزود:  وی  شود. 
عمرانی همچون مترو، حلقه حفاظتی 
و سالن اجلاس سران در شهر اصفهان 
در حال ساخت است که این پروژه هم 
به عنوان بخشی از جریان عمران در 

شهر به شمار می رود. 
همچنین در این مراسم، رئیس هیات 
بیماران  از  حمایت  جمعیت  مدیره 
ای ال اس و نوروپاتی اصفهان اظهار 
کرد: این جمعیت در سال های اخیر 
با همت مرحوم قربانی تشکیل شد و 
برای  زمینی  تخصیص  تا  مسیر  این 
ساخت مرکز توانبخشی برای بیماران 
ای ال اس و نوروپاتی ادامه یافت. وی 
بیان کرد: مرحوم قربانی با تن رنجور 
همواره به دنبال کارهای خیر در شهر 
اصفهان بود. محمد مجیری بیان کرد: 
این بیماری در کشور ما ناشناخته است 
و راه علاج قطعی نیز برای آن وجود 
مکانی  جمعیت،  همت  به  اما  ندارد 
آماده شده که اطلاعات این بیماران را 
گردآوری کرده و خدماتی به آنها ارائه 

می دهد. 
رئیس  محمدی،  کوروش  همچنین، 
کمیسیون اجتماعی و محیط زیست 
گفت:  اصفهان  شهر  اسلامی  شورای 
زمانیکه بحث واگذاری زمینی از سوی 
شهرداری به این بیماران در قالب لایحه 
ای از سوی شهردار اصفهان به شورای 
شهر رسید، همه اعضا با رای قاطع، با 
این موضوع موافقت کردند. وی با بیان 
اینکه امیدواریم این اقدام به عنوان قدم 
بزرگ و ماندگار برای قشری که پناهی 
ندارد باقی بماند، افزود: متاسفانه این 
بیماران در قوانین کشور لحاظ نشده 
اند و خدماتی هم از سوی بهزیستی و 
وزارت بهداشت به آنها ارائه نمی شود.

رئیس کمیسیون اجتماعی و محیط 
زیست شورای اسلامی شهر اصفهان 
در  بیماران  این  جمعیت  کرد:  بیان 
است  نفر   ۵۰۰ حدود  اصفهان  شهر 
که با کمبود دارو و مسائل مالی روبرو 
هستند و هر هفته یک تا دو نفر از آنها 
به دلیل بیماری جان خود را از دست 

می دهد.

مدیر عامل شــرکت واحد اتوبوســرانی اصفهان و حومه گفت: در مقابل ایستگاه دارک به 
عنوان نخستین ایستگاه خط دوم مترو، با احداث یک پایانه مسافربری درصدد اجرای طرح 
TOD هستیم. سید عباس روحانی افزود: به عنوان مثال پارک سوار صفه برای اتوبوس های 
سپاهان شهر، بهارستان و شهر مجلسی احداث شده است. روحانی با تاکید بر اینکه مهندسی 
خطوط اتوبوسرانی اصفهان در حال انجام است، ادامه داد: در سمت خیابان کاوه مطالعات 
برای احداث پایانه شکوه برای توقف اتوبوس های برخوار و شاهین شهر در حال انجام است.

شهردار اصفهان از سنگ فرش شدن خیابان ســپه خبر داد. قدرت الله نوروزی ادامه 
داد: این اقدام در طرح تفصیلی نیز پیش بینی شــده بود، اما به دلیل وجود چند خانه 
تاریخی در مسیر، اجرای پروژه با مشکلاتی رو به رو شــد که در ادامه با تغییراتی در 
طرح در حال حاضر مراحل اداری برای اجرای عملیات ســنگفرش در دســت انجام 
است. وی خاطرنشان کرد: از زمان آغاز عملیات اجرایی سنگ فرش خیابان سپه، این 

اقدام مدت سه ماه به طول می انجامد.

خیابان سپه سنگفرش می شودمهندسی خطوط اتوبوسرانی در اصفهان

گزارش

گزارش

در امـتداد
جريان عمران شهر 

شهردار اصفهان خبر داد:

شهردار اصفهان تأکید کرد: خانواده شهدای 
ارامنه نیز در اصفهان برای ما بسیار ارزشمند 
هستند و محله ارامنه اصفهان برای ما اهمیت 
زیادی دارد چرا که ظرفیت قابل توجهی داشته 
و از نظر جاذبه های گردشگری بسیار با اهمیت 
است. نوروزی افزود: از سوی دیگر در حوزه های 
دانشکده  اصفهان،  دانشگاه  در  آموزشی 
ارمنولوژی داریم که ارامنه در آنجا نقش مهمی 
ایفا می کنند. هم چنین محله جلفای اصفهان با 
شهر ایسی فرانسه تفاهم نامه خواهرخواندگی 
منعقد کرده است چرا که ساکنان این شهر 
ارمنی هستند. این ارتباط و خواهرخواندگی در 
همین دوره از مدیریت شهری صورت گرفته 
است. وی بیان داشت: اینها زیرساخت هایی 
است تا با ارامنه ارتباط های بهتر و بیشتری 
داشته باشیم و با توجه به ظرفیت هایی که آنجا 
موجود است می توانیم این تعاملات را قوی تر 
کنیم تا ارامنه هم بتوانند از ظرفیت های اصفهان 

بیشتر استفاده کنند.

ارمنستان؛ قطب 
مهم گردشگری

نوروزی در ادامه گفت: با اینکه ارمنستان کشور 
کوچکی است اما قطب گردشگری مهمی به 
شمار می رود چرا که تعداد گردشگران آن بسیار 

زیاد بوده و مورد توجه جهانیان قرار دارد.  

ابتکار نوآورانه
شهروند دیپلمات

نوروزی به طرح شهروند دیپلمات نیز اشاره 
داشت و گفت: این ایده ابتکار جدید، نوآورانه 
و خلاقانه ای است که با مشارکت شهروندان 
اصفهان دنبال می شود و در کشورهای دیگر 
هم از این برنامه استقبال شده است. وی بیان 

محور  دیپلمات،  شهروند  طرح  در  داشت: 
شهروندان و استفاده از ظرفیت های آنان در 
فضای ارتباطات بین المللی است. در این راستا 
چند تجربه خوب از جمله با انجمن دوستی 
ایران و فرانسه داشتیم؛ به این ترتیب که 
ایرانی های مقیم آنجا هفته فرهنگی اصفهان 
در پاریس را برگزار کردند و ما نیز در آن حضور 
یافتیم که چیزی حدود ۳۸ برنامه اجرا شد و از 
کارهای خیلی موفق بود که علاقه مند بودیم در 
کشورهای دیگر از جمله اتریش و المان برگزار 

شود ولی بحران کرونا مانع از آن شد.
شهردار اصفهان اشاره داشت: در اردیبهشت ماه 
1۴۰۰جشنواره بین المللی صنایع دستی را 
در اصفهان برگزار خواهیم کرد که یک هویت 
فرهنگی داشته و توسعه اقتصادی را نیز به 
دنبال دارد. مهم تر از همه با توجه به ظرفیت 
گردشگری این رویداد می توانیم از مسئولان 
و مردم خوب ارمنستان برای بازدید آن دعوت 
به عمل آوریم. در این زمینه، اداره کل ارتباطات 
و امور بین الملل شهرداری اصفهان و ریاست 
نمایندگی وزارت امور خارجه در اصفهان نیز 
نقشی جدی و اساسی دارند.  نوروزی همچنین 
اشاره داشت: از شما درخواست داریم که تلاش 
کنید خط هوایی بین دو کشور که استاندار ما 
نیز پیگیر آن بوده است، برقرار شود تا با صرف 

زمان کمتر، این ارتباطات را توسعه دهیم.

حلقه مفقوده ارتباط 
سفیر  ظهوری،  بدخشان  عباس  ادامه  در 
جمهوری اسلامی در ارمنستان گفت: کشور 
ارمنستان سی سال پیش به استقلال رسیده 
است و جزو کشورهایی است که در حوزه 
کشورهای سی آی اس )CIS( فعال بوده و 
از همسایگان خوب ایران به شمار می رود چرا 

که از ابتدای استقلال این کشور، همواره از 
همراهی آنها در موضوعات مختلف و مجامع 
بین المللی بهره مند بوده و هیچ گاه از مقامات 
و  کوتاهی  ایران  ادوار  تمام  مسئولان  و 

بی توجهی ندیده  است. 
سفیر ایران در ارمنستان اشاره داشت: چیزی 
حدود ۴۰۰-۵۰۰ سال است که میزبان ارامنه 
در ایران و در تمام شهرها به ویژه اصفهان هستیم 
و هم وطنان ارمنی ما مثل خود ما صاحب 
و  فرهنگی  علمی،  حوزه های  در  افتخاراتی 
هنری هستند بنابراین ظرفیت و همگرایی 
خوبی بین ما و ارامنه وجود دارد. وی تصریح 
کرد: این ارتباط و همگرایی مدل موفقی از 
همزیستی مسالمت آمیز است و می تواند این 
پیام را به جهانیان برساند که برخلاف فضای 
اسلام هراسی و ایران هراسی که آنها مطرح 
کرده اند، ایران با سعه صدر و آغوشی باز با همه 
ادیان پذیرفته شده الهی ارتباط منطقی دارد؛ 
بنابراین این مدل موفق همکاری ما با ارامنه 
می تواند در فضای دیپلماسی پیام خیلی مهمی 
را به جهانیان برساند که ایران با چهارچوب های 
انسانی موجود در سراسر دنیا سازگاری دارد و 
تقابلی با حوزه های مختلف فکری، فرهنگی 
و معرفتی ندارد. وی به موضوعات اقتصادی و 
گردشگری و مباحثی که در خواهرخواندگی 
وجود دارد اشاره کرد و گفت: در مدت 1۰ 
ماه فعالیتی که در سفارت ایران در ارمنستان 
داشته ام ارزیابی و بررسی ها ما را به این نتیجه 
رساند که مهمترین حلقه مفقوده در این میان، 
عدم شناخت این دو کشور نسبت به یکدیگر 

است.
وی افزود: ظرفیتی در ارامنه و کشور ارمنستان 
نسبت به ایران وجود دارد که مسئولیت ما را 
نسبت به برقراری و توسعه این ارتباط سنگین تر 

می کند؛ بنابراین باید به درستی این خلأ را 
شناخت و آن را در تمام حوزه ها برطرف کنیم.

ظهوری بیان کرد: نکته مهم بعدی مسئله 
ارتباطات قبلی است که برخی از تجار و فعالان 
ما با ارمنستان داشته اند که متأسفانه این نگاه 
گسترده نبود و ما به همه ابعاد و پتانسیل های 
کشور ارمنستان توجه نکرده ایم. درحالی که 
و  خوب  کشور  یک  به عنوان  ارمنستان 
همسایه ای نجیب و همراه برای ایران مطرح 
است و می تواند به عنوان یک پل پراهمیت 
و ارزشمند باشد که از طریق آن بسیاری از 
فعالیت های خود در عرصه های مختلف به ویژه 

اقتصادی را ارتقا دهیم.
سفیر ایران در ارمنستان بیان داشت: در این 
راستا اقداماتی صورت گرفته است؛ به این ترتیب 
که گفتگوهای زیادی انجام شده و هیات های 
مختلفی بین دو کشور تبادل شده، اما متأسفانه 
به دلیل کرونا در این امر محدودیت هایی برای 
تردد به وجود آمد که مثل همین گفتگو باید 
به صورت مجازی ادامه یابد تا در پرداختن به 
اقداماتی که مدنظر ما و ارمنستان است وقفه و 

فاصله ایجاد نشود.
سفیر ایران در ارمنستان بیان داشت: در حوزه 
اقتصادی به دلیل فراز و فرودهایی که در دوره 
جنگ قره باغ رخ داد و حمایت هایی که برخی 
کشورها داشتند، از اول ژانویه ارتباطات اقتصادی 
خوبی با ایران صورت گرفت. وی بیان داشت: در 
ارزیابی و آسیب شناسی وضعیت کنونی به این 
نتیجه رسیدیم که از ظرفیت هایی موجود در 
ارمنستان به خوبی استفاده نکردیم اما پیش بینی 
ما این است که میزان تبادلات موجود را میتوان 
به دو برابر افزایش داد. مشروط بر اینکه با آگاهی 
و بهره مندی از تجربیات گذشتگان به همراه 
اقدامات حرفه ای که توسط صادرکنندگان وجود 
دارد به این مهم بپردازیم. سفیر ایران در ارمنستان 
گفت: اگر مسیرمان را به درستی تفسیر کنیم 

حجم تبادلات به خوبی افزایش پیدا می کند. 
وی در ارتباط با موضوع شهروند دیپلمات اظهار 
داشت: از این ابتکار جالب شهروندان و شهرداری 
اصفهان تشکر می کنیم. معتقدم می توانیم با 
خلاقیتی که در طرح شهروند دیپلمات وجود 
دارد بسیاری از امور را علی رغم اینکه وحدت 
منسجم دیپلماتیک وجود ندارد، توسعه دهیم. 
سفیر ایران در ارمنستان گفت: مسئله دیگری که 
در حوزه اقتصادی وجود داشته و با حوزه فرهنگی 
نیز مرتبط است، استفاده از پل ارتباطی ارمنستان 
با  که  است  گسترده ای  ارتباطات  به واسطه 
کشورهای مختلف اروپایی دارد. به این ترتیب 
که باید زمینه مناسبی ایجاد شود تا محصولات 
فرهنگی و اقتصادی مان را از طریق این پل به 
کشورهای دیگر معرفی کرده و بسط و گسترش 
دهیم. ارمنستان در پی ارتباط قابل قبولی که 
با بسیاری از کشورها دارد می تواند کانال های 
ارتباطی برای ما برقرار کرده تا به این ترتیب 
کارهای مشترکی انجام دهیم. وی در پایان بیان 
داشت: به توسعه ارتباط موجود میان جامعه 
نخبگان ارمنی و ارامنه متولد شده در اصفهان، 
تأکید دارم چون آنها می توانند گام های مؤثری 
بردارند؛ بنابراین باید با تقویت ارتباط شهروندی 
ایجاد انجمن دوستی اصفهان و ایروان در دستور 

کار قرار گیرد.

در گفتگوی آنلاین شهردار اصفهان و سفیر ایران در ارمنستان مطرح شد:

فرصتی که باید غنیمت دانست
عدم شناخت عمیق ایران و ارمنستان از یکدیگر، حلقه مفقوده ارتباط دو کشور است

citizen

 نوسان: شهردار اصفهان گفت: خط دو متروی اصفهان بعد از 
کهندژ در آینده به طرف خمینی شهر می رود و طول این خط 
به ۲4.5 کیلومتر می رسد و مردم خمینی شهر می توانند تا 
دارک زینبیه با مترو سفر کنند. به گزارش نوسان و به نقل از 
اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری اصفهان، قدرت اله نوروزی در 
برنامه زنده رادیویی»شهر پرسشگر، شهردار پاسخگو« با اشاره 
به اینکه در هفته گذشته به مناسبت دهه فجر اقداماتی در شهر 
اصفهان صورت گرفت و انقلاب عمرانی به اوج خود رسید، اظهار 
کرد: در این روزها دستاوردها در مناطق خود را نشان می دهد و 

به مردم عرضه می شود.
نوروزی با بیان اینکه در برنامه »هر یکشنبه یک افتتاح« با حضور در منطقه 
هفت افتتاح، کلنگ زنی و ملاقات مردمی صورت گرفت، گفت: در این منطقه 
بیش از ۳۰ پروژه در حال اجراست و دستور اجرای چند پروژه دیگر ابلاغ 
شده است. شهردار اصفهان افزود: همچنین در این هفته به منطقه ۵ رفتیم 
و کلنگ زنی مرکز توانبخشی بیماران نوروپاتی را داشتیم. وی با بیان اینکه 
در هفته آینده اتفاق مهمی در شهر رخ می دهد، اظهار کرد: حفاری خط 
دوم مترو از خیابان کهندژ آغاز و سرعت کار خط دو مترو دو برابر می شود؛ 
عملیات حفاری خط دوم در جبهه شرقی از دارک یک و نیم سال پیش آغاز 
شد و با انجام حفاری از سمت کهندژ، مترو به بزرگراه شهید خرازی، خیابان 
آیت اله کاشانی، خلجا، میدان امام حسین )ع(، خیابان فلسطین و میدان امام 

علی )ع( می رسد. 

پیشرفت ۹۰ درصدی 
۱۲ ایستگاه خط دوم مترو

نوروزی از پیشرفت تا 9۰ درصدی 1۲ ایستگاه خط دوم مترو خبر داد و 
گفت: همزمان 1۲ ایستگاه خط دو در حال ساخت است که ساخت برخی 
از این ایستگاه ها تا 9۰ درصد پیشرفت داشته است. متروی اصفهان بعد از 
کهندژ به طرف خمینی شهر می رود و طول این خط به ۲۴.۵ کیلومتر می 
رسد و مردم خمینی شهر می توانند در دارک پیاده شوند.  وی با بیان اینکه 
خط دوم مترو از زیر خط یک عبور می کند چراکه نقطه ابتدایی مترو در 
کهندژ دارای عمق ۲۰ متر و شیب ایستگاه میدان امام حسین )ع( ۳۰ متر 
است، گفت: از همین رو از جبهه غربی باید مترو با شیب ملایم از میدان امام 
حسین )ع( عبور کند؛ این بخش مرکز تلاقی دو خط است و فرصت طلایی 
برای مردم خمینی شهر خواهد بود.شهردار اصفهان به بازدید خود از پایگاه 
شهید بابایی به مناسبت روز نیروی هوایی اشاره و تصریح کرد: خلبانان این 
پایگاه در جنگ، نقش آفرینی بسیاری داشتند. وی در ادامه در پاسخ به تماس 
یک شهروند، با اشاره به ساماندهی خیابان ارباب و پارکی که باید در خیابان 
نیکبخت ساخته شود اما بلاتکلیف مانده است، اظهار کرد: خیابان ارباب به 
طور نامنظم شکل گرفته و برخی عقب نشینی ها در این خیابان عریض تر 
از سایر نقاط است و برای زمین خیابان نیکبخت هم باید بازدید از منطقه 
صورت گیرد تا تعیین تکلیف شود. نوروزی در پاسخ به پرسش یکی از کسبه 
خیابان سپه در مورد مسیر جایگزین تا خیابان حکیم، گفت: پیاده روسازی 
خیابان سپه مصوبه شورای ترافیک را دارد و مسیر جایگزینی در نظر گرفتیم 
تا مغازه داران و ساکنان دغدغه ای نداشته باشند. وی ادامه داد: این مسیر نیاز 

به آزادسازی دارد که با موانعی روبرو است.

امتداد خیابان هاتف پیاده راه می شود 
شهردار اصفهان در مورد تعیین تکلیف انتهای خیابان هاتف بعد از ساخت 
زیرگذر و پل امام علی )ع( که مورد پرسش یکی از اهالی منطقه سه بود، 
گفت: از ابتدا پروژه میدان امام علی )ع( نارضایتی هایی برای کسبه داشته و 
تلاش کردیم با تشکیل کمیته مردمی رضایت مردم را حاصل کنیم چراکه 
برای توسعه نیاز است مردم راضی باشند. وی بیان کرد: برای انتهای خیابان 
هاتف طرح پیاده راه از ابتدا تعریف شده بود و قرار نیست در قالب خیابان 
ادامه یابد. البته در این محدوده ایستگاه متروی میدان امام علی )ع( احداث 
می شود که زمینه تردد مردم را ایجاد می کند.نوروزی در مورد تعیین تکلیف 
پاساژ ایفل و تخت جمشید در خیابان چهارباغ عباسی، اظهار کرد: این مجتمع 
ها روی بدنه شرقی چهارباغ قرار دارد و نیاز به آزادسازی دارد که این اقدام 
زمان بر است. وی افزود: مالکیت این پاساژها متعلق به شهرداری است اما 
سرقفلی در اختیار مستاجران است و بین 1۸۰ تا ۲۰۰ مغازه هست که باید 

تعیین تکلیف شود.   

انتقال کشتارگاه و پرنده فروشی ها
از عطار به پل تمدن 

شهردار اصفهان در پاسخ به شهروند دیگری در مورد جابجایی پرنده فروشی 
های خیابان عطار نیشابوری در منطقه 1۰ نیز اظهار کرد: ما در این دوره 
مدیریت شهری، نکاتی را گفتیم که عملی شد. یکی از این موارد، نگرانی 
مردم بابت پرنده فروشی های خیابان عطار نیشابوری است. وی با اشاره به 
اینکه این مغازه ها از لحاظ بهداشتی دارای مشکل است و به سبب کشتار و 
ذبح، مشکلات روحی و روانی برای شهروندان به ویژه کودکان ایجاد می شود، 
گفت: اخیرا بازدیدی از پشت بیمارستان فارابی که برای ساخت مجتمع گل 
و گیاه و کشتارگاه در نظر گرفته شده است، داشتیم. نوروزی افزود: باید مکان 
مناسبی برای این کار در نظر گرفت از همین رو زمینی در اطراف پل تمدن 
در حاشیه اتوبان آقابابایی در نظر گرفتیم که شامل غرفه هایی برای پرنده 
فروشان و کشتارگاه پرندگان است. وی اظهار کرد: زمین این مورد، تامین و 

ساخت تعدادی از غرفه ها هم تا مرحله سفت کاری انجام شده است.

متروی اصفهان 
به خمینی شهر می رود

شـهردار اصفهـان گفـت: ایروان و اصفهان دو خواهرخوانده با عمری بیسـت سـال هسـتند و باید 
از قرابت این دو شـهر برای رشـد و شـکوفایی هر دو به درسـتی اسـتفاده شـود. قدرت ا... نوروزی 
در گفتگـوی آنلایـن با سـفیر ایران در ارمنسـتان اظهار داشـت: بخشـی از جمعیـت اصفهان را ارامنه تشـکیل 
می دهنـد که شـهروندان نجیب، خـوب و خوش نامی هسـتند. ضمـن اینکه رابطه مـا نیز با شـورای خلیفه گری 

ارامنه بسـیار خوب اسـت. 

گزارش
گروه شهری

 نوسان:معاونخدمات شــهری شهردار 
اصفهان گفت: امسال در سطح شهر به مناسبت 
دهه مبارک فجر اقدامات متعددی به منظور 
فضاسازی و ایجاد شور و شعور انقلابی در سطح 

اجرایی شد.
حسین امیری اظهار کرد: شهرداری اصفهان با 
آمادگی در تمامی مجموعه های خود به منظور 
برگزاری هر چه با شکوه تر دهه فجر فضاسازی 
ویژه ای را در شــهر با در نظــر گرفتن پرچم 
جمهوری اسلامی و پرچم های رنگی، تبلیغات 
فرهنگی، المان های نوری همچنین نصب بنر 

ویژه این ایام و همچنین ایستگاه های شب های 
روشن به صورت گسترده در سطح شهر اجرایی 
کرده اســت. معاون خدمات شهری شهردار 
اصفهان با بیان اینکه بیش از 9 هــزار و ۵۰۰ 
پرچم میله ای و یک هزار و 799 پرچم ایستاده 
در سطح شــهر نصب شده اســت، ادامه داد: 
شهرداری اصفهان با اجرای هفت هزار و ۲۰۰ 
متر پرچم ریسه ای شهر را تزئین و همچنین با 
۲۳ هزار و ۲۰۰ متر ریسه روشنایی به نور آرایی 

سطح شهر پرداخته است.
امیری گفت: یکی دیگر از اقدامات صورت گرفته 

در سطح شــهر برای ایام دهه فجر فضاسازی 
دیوار پازلــی میدان امام حســین )ع(، نصب 
طرح های قاب شده منتخب انقلاب اسلامی 
با شــش موضوع و نصب در ۳۰ نقطه پر تردد 
شهر و همچنین اجرای جشنواره دانشجویی 
مرز و بوم بوده کــه در آن تابلوهایی با موضوع 
پیروزی انقلاب و دفاع مقدس در سطح شهر و 
گذرهای فرهنگی اصفهان در جلوی دید عموم 
شهروندان نقاشــی و به نمایش گذاشته شد. 
وی نورافشانی آســمان شهر در شب پیروزی 
انقلاب اسلامی و همزمان با بانگ تکبیر مردمی 

را از دیگر اقدام های صورت گرفته عنوان کرد.

معاون خدمات شهری شهردار اصفهان تشریح کرد؛

اقدامات شهرداری اصفهان به مناسبت دهه فجر چه بود؟
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تحلیل

چشم انداز     

 EMV -رییس کل بانک مرکزي در مراسم رونمایي از پروژه پرداخت موبایلي مبتني بر
کهربا - گفت: با همکاري قوه قضاییه بیش از ۲ هزار کارت بانکي که در مراکز قمار 
استفاده مي شد، شناسایي شده اند.۵۰۰ هزار حساب بانکي نیز شناسایي شده که قرار 
است با آنها برخورد شود. ناصر همتي تاکید کرد: »افزایش رفاه و تسهیل دسترسي 
مردم«، »امنیت تراکنش ها« و »مقابله با جرم و پولشویي« سه هدف و الگوي اصلي 

بانک مرکزي در توسعه خدمات پرداخت است.

برخورد با 500 هزار کارت بانكي قمار
غلامرضا سلیماني، رییس کل بیمه مرکزي با بیان اینکه شرکت هاي بیمه اي جدید 
باید به صورت کاملا هدفمند وارد فضاي بازار کشور شوند، گفت: شرکت هاي بیمه اي 
اگر توجیه خیلي قوي نداشته باشند، نمي توانند مجوز دریافت کنند. وي افزود: همه 
چیز در صنعت بیمه باید به سمت افزایش ضریب نفوذ بیمه پیش رود، این در حالي 
است که افزایش شرکت هاي بیمه منجر به بزرگ شدن حجم بازار مي شود که البته 

به موازات آن باید نوآوري در شرکت هاي موجود هم مدنظر قرار گیرد.

آخرين وضعیت صدور مجوز شرکت هاي جديد بیمه اي

پرخطرترين بازارها
تا انتخابات 1400

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوســان:مرکز پژوهش های مجلس خواســتار عدم افزایش 
حقوق کارکنان و بازنشســتگان به میزان مطرح شده توسط 
دولت برای تمام اقشار شد. مرکز پژوهش های مجلس در رابطه با 
عملکرد کمیسیون تلفیق نوشته است: با وجود اقدام های مثبت 
کمیسیون تلفیق در راســتای اصلاح لایحه بودجه سال ۱4۰۰، 
همچنان محورهای مهمی از نگرانیهای مرتبط با لایحه بودجه 
در مصوبه کمیسیون تلفیق نیز اصلاح نشده و در برخی از موارد 
نیز مصوبات جدید کمیسیون تلفیق با اشکال های اساسی همراه 
است.آنچه می خوانید برخی از برجسته ترین نکاتی است که در 

هفته قبل اقتصاد ایران را به خود معطوف کرد؛

این اقتصاد سلبریتی
دکتر تیمور رحمانی در یادداشتی نوشت: در حالی که دهکهای پایین جامعه 
رنجی روزافزون را متحمل می شوند سلبریتی ها اسباب تبلیغ ملک در 
کشورهای همسایه و لذا خروج سرمایه از کشور می شوند و شبکه تلویزیونی 
خارج نشین که خود را شبکه مردم می داند تبلیغ اصلی اش متمرکز بر 
خروج سرمایه از کشور است تا این درد و رنج را بیفزاید. این اقتصاددان 
تاکید کرد: تحلیل اقتصادی چیست؟ مطابق تحلیل اقتصاد، خارج از موارد 
بسیار نادر، هیچ کس محض رضای خدا تلاش نمی کند سلبریتی شود، بلکه 
تبدیل شدن به سلبریتی امکان کسب منافعی را برای او فراهم می نماید که 
ممکن است حتی به قیمت زیان جمعی کثیر امکان پذیر شود. وی تصریح 
کرد: علم اقتصاد تبدیل به سلبریتی شدن را نکوهش نمی کند و توقع توجه 
به منافع اجتماعی از سلبریتی را ندارد و استفاده از سلبریتی بودن برای 
تبلیغ حتی اگر آن تبلیغ به قیمت خروج سرمایه و رنج مردم باشد، را امری 
طبیعی می داند هرچند از نظر اخلاقی ناپسند باشد. آنچه عجیب است 

این است که تلاش برای مالیات گرفتن از سلبریتی عجیب تلقی می شود.

چالش هایی که تمامی ندارد
کامران ندری معتقد است در چند سال گذشته برای حل مشکلات، هیچ 
در  اثرگذار  نهادهای  همچنان  و  نگرفته  صورت  ریشه ای  سرمایه گذاری 

اقتصاد، توسعه پیدا نکرده اند.
این اقتصاددان می گوید: این روزها پیش بینی حتی تقریبی از »چشم انداز 
اقتصاد ایران« خیلی سخت است چرا که این اقتصاد تحت تأثیر مناسبات 
سیاسی در داخل و روابط ایران با سایر کشورها است، به خصوص اینکه 
نمی توان مناقشات هسته ای و تحریم هم که بر آینده اقتصادی ایران اثرگذار 
است، نادیده گرفت. البته نکته دیگری هم وجود دارد که مثبت اندیشی 
نسبت به آینده اقتصاد را هم کمی سخت می کند و آن چالش های گسترده 
از اقشار  در زیرساخت های کشور است. در حوزه نظام مالیاتی، حمایت 
آسیب پذیر جامعه، نظام بانکی، محیط  زیست و سایر موارد وضعیت آن چنان 
مناسبی نداریم. این اقتصاددان تاکید دارد: اگر تحریم ها برداشته شود اتفاق 
دیگری در حوزه اقتصاد رخ می دهد و آن رونق نسبی فعالیت های اقتصادی 
است. در این شرایط درآمدهای نفتی کشور افزایش پیدا می کند و اقتصاد 
کشور تا حدودی پویا می شود اما باید بدانیم که چنین رونق موقتی خواهد 
بود چرا که کشور از نظر زیرساخت ها با چالش مواجه است و نمی تواند 
فعالیت های توسعه ای را بخوبی انجام دهد. بخش دیگری که اصلاح ساختار 
آن می تواند به فعالیت های اقتصادی کمک کند، تحول در دستگاه قضا 
است. به نظر می رسد با توجه به شرایط کشور و روند اقتصادی بایستی 

سیاست های دستگاه قضا تغییر کند. 

مردم به مانند گوشت قربانی شده اند!
دکتر فرشاد مومنی در واکنش به سخنان قالیباف، مبنی بر نگرانی دولت 
از اصلاح بودجه به نفع مردم، ادامه داد: با کمال تاسف، مردم به شکل 
یک گوشت قربانی، دستاویز زد و خوردهای باندی و جناحی شده اند و 
جهت گیری های سند لایحه بودجه، تحت عنوان تغییر در کمیسیون تلفیق، 
نه کمکی به کاهش تورم و نه کمکی به افزایش انگیزه های سرمایه گذاری 
مولد نکرده است. مردم، هیچ نفعی از جهت گیری های صورت گرفته در 

دولت و مجلس نخواهند برد. 
سر  بر  دعوا  واقع،  در  می شود  مشاهده  حاضر  حال  در  آنچه  افزود:  وی 
کانون های اصابت رانت  است. در حالی که راه نجات کشور این است که 
دعوا بر سر ارتقا بنیه تولید ملی و فراهم کردن بستر سرمایه گذاری ها و بسط 
فرصت های اشتغال مولد باشد. در حالی که در دعواهای کنونی، مسابقه 
قهقرایی توزیع رانت و سفله پرورانه در سمت گیری های دولت و مجلس 
یکسان بوده و تنها، کانون های اصابت، محل دعوا است. این اقتصاددان در 
ادامه گفت: بحث ما بر سر این است که این کانون های اصابت، چه آنکه 
مورد نظر قوه مجریه بوده و چه آن کانون هایی که مدنظر مجلس بوده به 
هیچ وجه برای کشور گره گشایی نخواهد داشت. ما به تغییر جهت بنیادین 
به نفع مولدها نیاز داریم که تا امروز در دستور کار هیچ یک از طرفین این 

دعوا نبوده است. / امتداد نیوز

چرا با ارز ۱75۰۰تومانی مخالفم 
ارز 17۵۰۰  مخالفان جدی  از  یکی  گوید: من  بغزیان می  آلبرت  دکتر 
تومانی در شرایط فعلی هستم و معتقدم این تصمیم باعث افزایش مشکلات 
معیشتی مردم خواهد شد. در واقع پیشنهاد مجلس در خصوص ارز17۵۰۰ 
تومانی هیچ پایه و اساس کارشناسی ندارد و دستاوردی هم در نهایت در 
فضای اقتصادی و معیشتی کشورمان نخواهد گذاشت. این موضوع را از 
منظر تحلیلی و کارشناسی به دقت بررسی کردم اما در نهایت هیچ منطقی 

در این نوع تصمیمات و این رویکردها ندیدم.

پیشنهاد 
مرکز پژوهش ها

مهر ماه سال گذشته مرکز آمار ایران که 
مسوولیت اصلي انتشار آمارها را به طور 
سازماني به عهده دارد در اقدامي مشابه 
اقتصادي  رشد  با  مرتبط  ارقام  انتشار  از 
جدول  در  داد  ترجیح  و  کرد  خودداري 
اقتصادي،  رشد  نرخ  برابر  در  شاخص ها 
خط تیره بگذارد. حالا در گزارش تازه بانک 
مرکزي، »خط تیره« مقابل شاخص هاي 
نفت،  صادرات  و  تولید  همچون  مهمي 
تغییرات  درصد  دولت،  مالي  وضعیت 
شاخص بهاي کالاهاي مصرفي و خدمات 
شاخص  تغییرات  درصد  و  مصرف کننده 
بهاي تولیدکننده است. هر چند پس از 
بازگشت تحریم ها در سال 97 مسوولان 
معتقد بودند انتشار آمارهاي رسمي تولید 
و صادرات نفت ایران مي تواند به بهاي بسته 
شدن کانال هاي فروش مخفي نفت تمام 
شود، بنابراین از اظهارنظر و انتشار گزارش 
رسمي ممانعت کردند. اما عدم ارایه آمار و 
ارقامي از تورم یا وضعیت مالي دولت کمي 
عجیب به نظر مي رسد. به  خصوص اینکه 
میزان نقدینگي زودتر از پیش بیني ها به 
بیش از ۳1۰۰ هزار میلیارد تومان رسید و 
تورم سالانه دي ماه نیز فاصله 1۰ درصدي 
با تورم هدف گذاري شده ۲۲ درصدي در 
اردیبهشت دارد. براساس آنچه بانک مرکزي 
اعلام کرده رشد اقتصادي در تابستان سال 
جاري بدون احتساب نفت ۳.۲درصد و با 
احتساب فروش نفت ۵.1 درصد بوده است. 
عددي که با توجه به محدودیت هاي مرتبط 
با شیوع کرونا، قدري عجیب به نظر مي رسد. 

البته شاخص هاي مرتبط با »پول« در آمار 
تازه بانک مرکزي،  وضعیت چندان خوبي در 
پایان تابستان نداشته اند. نرخ رشد پول، در 
۶ ماهه نخست سال جاري نسبت به اسفند 
ماه سال گذشته ۴۰.۶درصد بوده،  نقدینگي 
در همین بازه زماني 17.1درصد و شبه پول 
1۲.۲ درصد رشد کرده است. ارقام بالایي که 
نشان دهنده فشار به منابع پولي براي جبران 

کسري بودجه است. 

رشد چند برابري پیش بیني ها
اول دي ماه سال جاري بانک مرکزي گزارش 
مختصري درخصوص رشد تولید ناخالص 
داخلي در نیمه اول سال جاري منتشر کرد. 
هر چند آن گزارش نیز در ابتدا با انتقاداتي 
همراه بود، چراکه مرکز آمار پیش از انتشار 
گزارش اولیه رشد اقتصادي در نیمه اول 
سال جاري، عدد این متغیر را نه ۵.1 که 
ارقام  اعداد و  به  با استناد  اما  ۰.۲درصد؛ 
بانک مرکزي، کشور مي تواند تا پایان سال 
جاري چندین برابر بیشتر از رشد اقتصادي 
بدون نفت ۰.۵ درصد و با نفت ۰.۸درصدي 
که مرکز پژوهش هاي مجلس پیش بیني 
کرده، برسد. هر چند رشد اقتصادي بیشتر 
که  شرایطي  در  هم  آن  پیش بیني ها  از 
بایدن در نظر دارد با سه گزینه اقتصادي وام 
درخواستي ایران از صندوق بین المللي پول، 
آزادسازي منابع مالي بلوکه شده ایران در 
کشورهاي خارجي و تمدید معافیت هاي 
خرید نفت از ایران شرایط را براي احیاي 
دوباره برجام، فراهم کند، دور از ذهن نیست. 

کاهش سهم بخش خدمات 
با استناد به آمار و ارقام منتشره از سوي بانک 
مرکزي، نفت در سه ماهه دوم سال جاري، با 
۴۵ هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان، کمترین و 
خدمات با حدود ۵۰۰ هزار میلیارد تومان 
بیشترین ارزش افزوده را در بین بخش هاي 
مختلف داشته است. سهم نفت ۵درصد و 
سهم خدمات نیز ۴۸.7 درصد از کل ارزش 
افزوده تولید شده در تابستان سال جاري 
بود. تا پیش از تحریم ها، بخش نفت، دو برابر 
تابستان سال جاري، ارزش افزوده در اقتصاد 
کشور ایجاد مي کرد. به گونه اي که در سال 
9۵، 1۲.۳ درصد از کل ارزش افزوده اقتصاد 
به نفت تعلق داشت. این سهم در سال هاي 
9۶ و 97 به 1۳.۵ و 1۳ درصد رسید که پس 
از لغو کامل معافیت هاي نفتي ۸ خریدار عمده 
ایران در سال گذشته، به 7.۴ درصد کاهش 
یافت. با مقایسه آمارها، بخش صنعت و معدن 
جبران کننده کاهش سهم نفت در ارزش 
افزوده اقتصاد بودند، چرا که طي سال هاي 9۵ 
تا نیمه 99، افزایش ۵.7درصدي در سهم شان 
داشتند. هر چند این امر با وجود کمک هاي 
گسترده به تولیدکنندگان داخلي همچنین 
ممنوعیت واردات براي کالاهایي که مشابه 

داخلي دارند، دور از دهن نبود. 

زماني براي سانسور تورم 
در گزارش بانک مرکزي از تولید و صادرات 
نفت از سال 97، روند قیمت ها چه در بخش 
مصرف کننده و چه در بخش تولید کننده 
سال  از  دولت  مالي  وضعیت  همچنین 

9۸، اعداد و ارقامي منتشر نشده است. هر 
چند به دلیل بازگشت تحریم ها در سال 97 
مسوولان نیز آماري از میزان تولید و صادرات 
نفت منتشر نکردند تا به گفته آنها »روزنه هاي 
فروش نفت بسته یا اطلاعات خریداران نفت 
ایران فاش نشود« اما عدم ارایه آمار از روند 
قیمت ها و وضعیت مالي دولت، تنها مي تواند به 
بي اعتمادي و شائبه استقراض از بانک مرکزي 
براي جبران کسري بودجه و در نتیجه افزایش 
نقدینگي دامن زند. به خصوص آنکه پیمان 
در  مرکزي  بانک  اقتصادي  معاون  قرباني، 
مصاحبه اي مهم ترین دلیل افزایش نقدینگي 
را »تسلط سیاست هاي مالي بر سیاست هاي 
پولي و عدم استقلال کافي سیاستگذار پولي« 
عنوان کرده بود. براساس آنچه دولت در بودجه 
1۴۰۰ تخمین زده، ۳19 هزار میلیارد تومان 
کسري عملیاتي وجود دارد. بدین معنا که 
این میزان کسري باید از روش هاي دیگري 
یا  سرمایه اي  دارایي هاي  واگذاري  مانند 
همان فروش نفت جبران شود. اگر واگذاري 
کسري  پاسخگو  سرمایه اي  دارایي هاي 
عملیاتي بودجه نباشد، استقراض از بانک 
مرکزي مهم ترین شیوه تامین مالي دولت 
خواهد بود. این امر به افزایش تورم و تشدید 
شکاف میان تورم فعلي با تورم هدف گذاري 

شده مي انجامد. 

4 میلیارد دلار فرار سرمایه
در بخش تراز پرداخت ها، حساب سرمایه و 
تغییر در ذخایر بین المللي تا پایان تابستان 
منفي ۳ میلیارد و ۸9۲ میلیون دلار اعلام شده 
است. بدین معنا که تا پایان شهریور حدود ۴ 
میلیارد دلار سرمایه از ایران خارج شده که هر 
چند در مقایسه با دوره مشابه سال 9۸ کاهش 
۵1 درصدي داشته، اما به نظر مي رسد عمده 
این کاهش ۴ میلیارد و 1۴۸ میلیون دلاري 
از تابستان 9۸ تا تابستان سال جاري به دلیل 
شیوع کرونا و محدودیت ها باشد. از سال 9۵ تا 
نیمه نخست سال جاري حدود ۵۸ میلیارد و 
۳۸۴ میلیون دلار سرمایه از کشور خارج شده 
است. براي بزرگي این عدد کافي است بدانیم 
که کل فروش نفت ایران در سال ۲۰17 و 
براساس آمارهاي اوپک ۵۲ میلیارد و 7۲۸ 
میلیون دلار بوده و خروج این میزان سرمایه 
طي این مدت مي تواند شرایط را براي حضور 

سرمایه گذاران خارجي سخت تر کند. 

متوسط نرخ دلار، 5۲۰ درصد افزایش
با استناد به گزارش بانک مرکزي، متوسط 
فروش نرخ دلار در بازار آزاد در سال 9۵، 
۳۶۴۴ تومان بود که در میانه سال جاري 
به ۲۲ هزار و ۵97 تومان رسید. بیشترین 
متوسط فروش نرخ دلار در سه ماهه اول و 
دوم به ترتیب در ماه هاي خرداد و شهریور با 
1۵ هزار و ۲۲۳ و ۲۴ هزار و ۲۸1 تومان بوده 
است. شدیدترین افزایش متوسط نرخ دلار 
نیز در فاصله خرداد تا تیر سال جاري رقم 
خورد که نرخ ارز از 1۵ هزار و ۲۲۳ تومان به 

۲1 هزار و ۲۶7 تومان رسید.

بانك مرکزي در اقدامي عجیب از انتشار برخي آمارهاي اقتصادي خودداري کرد؛

زماني براي سانسور تورم 
کارشناسان از فقدان آمار دقیق و شفاف در شاخص هاي اقتصادي انتقاد می کنند

و   »نصفه  تصویر  جاري،  سال  تابستان  تا  اقتصادي  نماگرهاي  گزارش  انتشار  با  مرکزي  بانک 
نیمه«اي از اقتصاد ایران در مقطع زماني یاد شده ارایه کرد. »نصفه و نیمه« از آن جهت که بانک 
مرکزي در اقدامي عجیب در مقابل بسیاري از شاخص هاي اقتصادي و آماري، از »خط تیره« استفاده کرده 
و درواقع دست به »سانسور اطلاعات« زده است. آخرین بار این اقدام در اوایل دهه ۹۰ و با بروز تحریم ها و 
گستردگي آنها شکل گرفت و بانک مرکزي در مقابل انتشار اعداد و ارقام مرتبط با برخي شاخص هاي اقتصادي 
مقاومت مي کرد و از »خط تیره« براي آنها بهره مي برد تا بسیاري از کارشناسان اقتصادي از نبود آمار دقیق و 

شفاف در این باره، انتقاد کنند. 

گزارش
گروه بازرگانی

 نوســان: بلاتکلیفــی بازارهــای 
ایــران ادامــه دارد. حــالا جــو بایدن، 
رییس جمهوری امریــکا مطابق انتظار 
بســیاری از ایرانی ها ظاهر نشده و برای 
بازگشــت به برجام شــرط و شروطی 
قائل شده است. شروطی که البته مورد 
پذیرش تهران نیســت. از آن ســمت 
انتخابات ریاست جمهوری ایران در پیش 
است و چشم اندازهای متفاوتی از کابینه 
دولت جدید در ایران ترســیم شــده و 
همین مساله بازارهای مالی را سردرگم 

کرده است.
مریم محبی، کارشناس بازارهای مالی 
با اشــاره به اینکه معادلات پیش روی 
بازارهای ایران دشوار و چند وجهی شده 
است، می گوید که انتظارات بازار از حضور 
جو بایدن، در کاخ ســفید برآورده نشده 
و با جدل لفظی بین ایــران و امریکا این 
احساس ایجاد شده است که گشودن گره 
مذاکره به این سادگی نیست. به همین 
دلیل بهای دلار و طــلا اندکی صعودی 
شده است. او ادامه داد: از آن سمت تا سوم 
اسفند مهلت مجلس برای اجرای مصوبه 
افزایش فعالیت های هســته ای و توقف 
پروتکل الحاقی برجام فرا می رسد و باید 
دید که دولت و حاکمیت ایران در این باره 

چه تصمیمی می گیرند؟
این کارشــناس تاکیــد می کند برای 
اتفاقات آینده بازارهای مالی دو سناریو 
قابل تصور است. یکی سناریوی بدبینانه 
اســت که در نتیجه صعودی شــدن 
قیمت ها و تــورم را پیش بینی می کند 
و اگر فرض را بر بهترین ســناریو یعنی 
بازگشت بدون قید و شــرط امریکا به 
برجــام اتفاق بیفتد، زیرســاخت های 
اقتصادی به ســرعت ترمیم نشده و در 
نتیجه چون مثبت شدن رشد اقتصاد 
زمان بر اســت در نتیجه کنترل تورم و 
بازگشت اقتصاد به شرایط عادی زمان 
می برد و نباید انتظار داشت که بازارها با 

سقوط ناگهانی قیمت مواجه شوند.
محبی در واکنــش به ادعای حســن 
روحانی مبنی بر 1۵ هزار تومانی شدن 
دلار هم می گوید که به این اتفاق خوش 
بین نیست و تصور نمی کند که در بهترین 
حالت دلار از محــدوده قیمت 1۸ تا ۲۰ 
هزار تومان نزول کند. مگر اینکه دولت 
بخواهد به صورت دستوری قیمت دلار 

را پایین بیاورد.
این کارشناس بازارهای مالی درباره آینده 
بازار سرمایه هم تاکید می کند: با وجود 
اینکه بورس بالاتریــن درصد بازدهی را 
در بازارهای مالی داشته است اما سقوط 
یکباره شاخص و از دست رفتن سرمایه 
بسیاری از سهامداران را باید در ارزیابی 
از بازارها در نظر گرفت. او ادامه می دهد: 
بسیاری از ســهامداران بازار سرمایه در 
انتظار احیای سرمایه خود و خروج از این 
بازار هستند. بنابراین من تصور می کنم 
که جلب دوباره اعتماد به بازار سرمایه و 
ورود نقدینگی بسیار دشوار است و نباید 
بار دیگر انتظار رشد شارپی در این بازار 
را داشته باشیم. هرچند که مقررات تازه 

بورس اتفاق مثبتی به حساب می آید.
محبی همچنین درباره سرمایه گذاری 
در بازاررمزارزهــا تاکید کرد که این بازار 
چندان تحلیل بردار نیست و توصیه اکید 
بر این است که افراد بدون اطلاع به هیچ 
عنوان وارد این بازار نشوند. این کارشناس 
در پایان تاکید می کند کــه مردم فعلا 
تا روشن شدن وضعیت بازارها سرمایه 
خــود را در چند بازار توزیــع نکنند و یا 
اینکه سرمایه شان را در بازارهای مختلف 

جابه جا  نکنند.

 نوســان: بازار ســیاه خریــد و فروش 
مجوزهای شــغلی، این روزها رونق زیادی 
دارد به طوری که مجوز موسســه فرهنگی 
و هنری تــا ۸۰ میلیــون تومان، ســایت 
فروشگاهی تا 1۴۰ میلیون تومان و داروخانه 
تا ۲ میلیارد و 9۰۰ میلیــون تومان نیز به 

فروش می رسد.
به گزارش نوسان و به نقل از اقتصاد آنلاین، 
پروانه کسب در عرصه تجارت و کسب و کار 
از اسناد مهم اقتصاد است، سندی که از سوی 
مراجع مربوطه صادر می شــود و دارنده آن 
مجاز به فعالیــت در حرفه ای معین خواهد 

بود. نظارت بر کســب و کارها نیز از طریق 
صدور مجوزهای مختلف انجام می شود که 
»پروانه کســب« نیز جزو این دسته است. 
طی 9 ماه امســال ۴۴۰ هــزار و 1۵۶ فقره 
پروانه کسب صادر شده است که نسبت به 
سال گذشته ۴9.9 درصد رشد داشت )سال 
گذشته در 9 ماه ۲9۳ هزار و ۶۰9 فقره پروانه 
کسب صادر شد(. با وجود این رشد به دلیل 
رونــد طولانی صدور مجوز و ســختگیری 
در اســتعلامات مورد نیاز برای ارائه مجوز، 
بازار ســیاه خرید و فروش جواز کســب در 
ســایت های اینترنتی و فضاهای مجازی به 

راه افتاده است.مشاهدات حاکی از آن است 
که جواز کسب پیشــخوان دولت بین 9۰۰ 
میلیون تا ۲ میلیارد و ۶۰۰ تومان، ســایت 
خبری بین 7۰۰ میلیون تومان تا یک میلیارد 
و ۳۰۰ میلیون تومان، ســایت فروشگاهی 
1۰۰ تا 1۴۰ میلیون تومان، مؤسسه حقوقی 
۳۰ میلیون تومان، داروخانه یک میلیارد تا 
۲ میلیارد و 9۰۰ میلیون تومان، آموزشگاه 
مراقبت زیبایی 1۰۰ تا 1۵۰ میلیون تومان، 
مؤسسه فرهنگی و هنری ۵۰ تا ۸۰ میلیون 
تومان و شرکت خدمات پزشکی ۸۰ تا 1۰۰ 

میلیون تومان فروخته می شود.

گزارش های میدانی از بازار داغ مجوز حکایت دارد؛

رونق بازار خرید و فروش مجوزهای شغلی
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مدیرکل دفتر خدمات بازرگانی وزارت صمت در نشست کمیسیون کشاورزی اتاق 
تهران از تخصیص ۴۵ میلیارد دلار ارز برای متقاضیان در سال جاری خبر داد که به گفته 
وی، از این میزان، ۳۰ میلیارد دلار تامین ارز شده است. او همچنین به صدور بخشنامه ای 
اشاره کرد که بر اساس آن، به بازرگانان و تجار اجازه داده می شود بر مبنای رشته فعالیت 
کارت بازرگانی خود، تا سقف ۵۰۰ هزار دلار واردات روی تعرفه های جدید کالایی که 

پیش از این سابقه واردات روی آن نداشته اند، ثبت سفارش جدید داشته باشند.

طبق مصوبه مجلس، صندوق ملی مسکن به منظور ایجاد هم افزایی، تقویت توان حمایتی 
و تخصیص بهینه منابع مالی بخش مسکن تشکیل می شود. نمایندگان در جریان بررسی 
طرح جهش تولید و تامین مسکن ماده ۳ این طرح را با 17۴ رای موافق تصویب کردند. بر 
اساس این مصوبه، »صندوق ملی مسکن« به منظور ایجاد هم افزایی، تقویت توان حمایتی 
و تخصیص بهینه منابع مالی بخش مسکن، با کارکرد تجمیع و تخصیص منابع مالی 
موضوع این قانون، حداکثر تا سه ماه پس از لازم الاجرا شدن این قانون تشکیل می شود.

رئیس کمیسیون   نوســان: 
بانوان اتاق تعاون از فعالسازی 
چهار خوشه کســب و کار به 
مناســبت دهه فجر خبر داد 
و حمایت مالــی از کارگاههای 
تولیــدی صنایع دســتی و 
شاغلان این بخش را خواستار 

شد.
خاطره اســتاد رضایی ادامــه داد: از 
۲۸ آبان ســال گذشــته و همزمان 
با دیدار فعــالان اقتصــادی با مقام 
معظم رهبــری، ثبت و تشــکیل و 
راه اندازی رســمی شــبکه تعاون و 
تجارت در دستور کار قرار گرفت که 
خوشــبختانه طی روزهای اخیر و در 
ایام مبارک دهه فجر فعالیت خود را 

آغاز کرده است. 
اهداف عمده شبکه تعاون و تجارت، 
شناســایی و ســاماندهی تولیدات 
کالا و خدمــات و دانش فنی تعاونیها 
با اولویت بانوان در ســطح کشــور و 
بررسی مشکلات و موانع عدم حضور 
توانمند بانــوان تعاونگــر در عرصه 

تجارت ملی و فرا ملی است.
 به گفته اســتاد رضایی، کمیسیون 
بانوان در فاز اول به فعالسازی خوشه 
هــای کســب و کار صنایع دســتی 
و گردشــگری، مشــاغل خانگــی و 

تولیدات کشاورزی اقدام کرده است.
رئیس کمیســیون بانوان اتاق تعاون 
در عین حــال از افتتاح نخســتین 
نمایشــگاه و فروشــگاه ملی صنایع 
دستی و مشــاغل خانگی خبر داد و 
حمایت مالی از کارگاه های تولیدی 
صنایع دستی و شاغلان و فعالان این 

حوزه را خواستار شد.
به گفتــه وی با شــیوع کرونا درآمد 
بســیاری از تعاونــی هــای صنایع 
دســتی و فعالان حوزه گردشگری و 
بوم گردی به شدت کاهش پیدا کرد 
و بازار صنایع دســتی نیــز همچون 
بازارهــای دیگر تحت تاثیر شــیوع 

ویروس کرونا قرار گرفت.
 این فعال حوزه صنایع دستی کشور 
تاکید کرد: به منظــور کاهش ضرر و 
زیان فعــالان و تعاونگران این بخش 
فروش اینترنتی را در دستور کار قرار 
دادیم کــه فعالیت خود را در بســتر 
شــبکه های اجتماعی دنبال کنند 
و پیش بینــی تخفیف بــرای خرید 
محصولات و صنایع دســتی از جمله 
اقدامات صــورت گرفتــه در جهت 
حمایــت از فعــالان و تعاونی های 

گردشگری و صنایع دستی بود.

سرمایه گذاری  نهادهای  کانون  دبیرکل 
نوسان  دامنه  محدود سازی  زمان  ایران، 
سهام در بورس بین منفی ۲ درصد و مثبت 
۶ درصد را یک ماهه دانست و گفت: تصمیم 
محدود کردن دامنه نوسان در برخی دیگر 
برای  و  دارد  وجود  نیز  دنیا  بورس های  از 
کوتاه مدت اتخاذ می شود. اسلامی بیدگلی با 
بیان اینکه مفهوم »دامنه نوسان« به تازگی در 
بورس ایجاد شده است، ادامه داد: در شرایط 
عادی ارزش شرکت ها بیش از یک میزان، 
کاهش یا افزایش پیدا نمی کند که این میزان 
برای شرکت های بورسی پنج درصد بوده 
است. وی افزود: در زمانی که نگرانی های جدی 
برای کاهش ارزش سهام ایجاد شد، رفتارهای 
هیجانی بیش از رفتارهای بنیادی بر معاملات 
تاثیر می گذاشت و بنابراین پیشنهاد کاهش 

دامنه نوسان جدی شد. 

سیگنالی برای 
باز شدن دامنه نوسان

این عضو شورای عالی بورس خاطرنشان کرد: 
بسیاری از فعالان بازار سرمایه از جمله من 
معتقدیم کلا دامنه نوسان باید تعادل بخشی 
را سهل کند. اسلامی در عین حال گفت: در 
دورانی که رفتارهای هیجانی بیشتر بود و 
کاهش قیمت سهام ناشی از اخبار سیاسی 
اقتصادی صورت می گرفت، مجددا  و جو 
پیشنهاد کاهش دامنه نوسان مطرح شد 
که منفی و مثبت دو درصد را دربر گرفت. 
دبیرکل کانون نهادهای سرمایه گذاری ایران 
در گفت و گو با تسنیم تاکید کرد: در نهایت 
قرار شد دامنه منفی، که کاهش قیمت ها را 
نشان می دهد به منفی دو درصد کاهش یابد 

و دامنه مثبت نیز به مثبت شش درصد برسد 
تا سیگنالی بلندمدت برای باز شدن دامنه 

نوسان باشد. 
اسلامی افزود: وقتی دامنه کاهش می یابد، 
چالش فزونی می گیرد. اما اگر اتفاقی درباره 
به  نیاز  که  بیفتد  یا شرکت  یک صنعت 
کاهش 1۵ درصدی داشته باشیم چه اتفاقی 
بورس  فعالان  بسیاری  اینجا  در  می افتد؟ 
مخالف اتخاذ تصمیم بر اساس دامنه نوسان 
هستند و معتقدند وقتی دامنه نوسان وجود 
ندارد، رسیدن سهام به قیمت ذاتی، سریع تر 
ادامه داد: وقتی دامنه  انجام می شود. وی 
نوسان کاهش یابد ممکن است به کاهش 
نقد شوندگی سهام منجر شود؛ اما تصمیم 
محدود کردن دامنه نوسان در برخی دیگر از 
بورس های دنیا نیز وجود دارد، برای کوتاه مدت 
اتخاذ می گردد. اسلامی به بیان دیگر این 
تصمیم را به معنای اعمال نوسان دامنه محدود 
برای بلندمدت در بازار سرمایه ندانست و گفت: 
در این میان بیشتر معاملات ناشی از رفتارهای 
هیجانی بود و حتی وقتی خبر خوبی برای 
یک شرکت اعلام می شد، به دلیل جو روانی 
منفی در بازار، سهام های مطلوب نیز با کاهش 
قیمت روبه رو شد. این فعال بازار سرمایه گفت: 
تصمیم محدود سازی دامنه نوسان را یک ماهه 
است و به نظر می رسد مجموعه تصمیمات 
و شورای عالی  بهادار  اوراق  بورس  سازمان 
بورس گرفتند، جو چند روز اخیر را در بورس 
ابراز امیدواری  مثبت کرده است. اسلامی 
کرد بازار هرچه سریع تر به تعادل برسد و 
تصمیمات بهتری درباره دامنه نوسان اتخاذ 
شود. وی خاطرنشان ساخت: نوسانات در 
ذات بازار سرمایه است ولی بخشی از آن ناشی 

از اتفاقات بیرونی است. اسلامی همچنین 
افزایش و کاهش قیمت دلار و برخی انتظارات 
از بورس را خارج از اختیار ارکان فعال در بازار 
سرمایه دانست و گفت: دولت باید تصمیماتی 
در جهت ثبات کلی اقتصاد بگیرد تا ثبات را 
به بازار سرمایه هم بازگرداند. گفتنی است 
این عضو شورای عالی بورس پیش از این نیز 
در گفت و گو با بورس نیوز با بیان اینکه دامنه 
نوسان نامتقارن عملا به بازار سیگنال می دهد، 
تصریح کرده بود: اجرای این نوع دامنه نوسان 

ممکن است چالش های بازار را بیشتر کند. 

آثار روانشناختی 
تغییر دامنه نوسان

قرار است دامنه نوسان نامتقارن در معاملات 
بورس اعمال شود؛ اما آیا تغییر دامنه نوسان 
در  سرمایه  بازار  متعادل سازی  به  منجر 
کوتاه مدت و همچنین رشد و رونق این بازار 
در میان مدت و بلندمدت خواهد شد؟ و آثار 
روانشناختی آن بر معامله گران و تصمیمات 
آنها چه خواهد بود؟ محمدابراهیم سماوی- 
بعد  بررسی  با  سرمایه-  بازار  کارشناس 
روانشناختی تغییر دامنه نوسان بر سهامداران 
بیان کرد: بر اساس تئوری های روانشناسی 
و سرمایه گذاری مالی رفتاری، معمولا در 
زمانی که بازار در ماه ها و هفته های متمادی 
دچار ریزش قیمتی می شوند و بسیاری از 
دارایی های مالی بیش از ۵۰ درصد سقوط 
می کنند، افراد نسبت به دریافت اطلاعات 
مثبت و جدید مقاومت می کنند. وی با اشاره به 
اینکه در چنین شرایط روانی، سرمایه گذاران و 
سهامداران، تغییرات جدید را نادیده گرفته و 
در تحلیل های خود لحاظ نمی کنند، ادامه داد: 

اصصلاحا سرمایه گذاران دچار دیل  پذیری 
و  پیش بینی ها  ترتیب،  این  به  می شوند. 
دیدگاه قبلی خود را با توجه به اینکه بازار در 
ماه های اخیر ریزشی بوده، ادامه داده و از ورود 
اطلاعات جدید به پرتفوی ممانعت می کنند. 
سماوی در ادامه گفت: با توجه به اینکه در 
ماه های اخیر روند بازار نزولی بوده، می توان 
گفت سرمایه گذاران نسبت به اخبار منفی 
بیش واکنشی دارند و اخبار مثبت را به اندازه 
مقتضی در تحلیل خود لحاظ نمی کنند. 
این کارشناس بازار سرمایه در ادامه اشاره 
کرد: به عنوان مثال، در انتخابات بایدن در دو 
برهه شاهد ریزش بازار بودیم. یک زمان قبل 
از انتخابات که صحبت بر این بود که بازار در 
حال پیشخور کردن انتخاب بایدن است و 
به همین دلیل با ریزش همراه است. اثر دوم 
پس از انتخابات و تحویل دولت از ترامپ، بازار 
دچار ریزش شد. به این معنی که یک خبر در 
بازار دوبار اثرگذار بوده که نشان دهنده بیش 

واکنشی به بازار است.

افزایش ضریب نفوذ بورس 
وی در خصوص روند بیش واکنشی نسبت به 
اخبار توضیح داد: این اثرات، نشان دهنده این 
است که بازار هیجانی است و یکی از عوامل این 
هیجان، افزایش ضریب نفوذ در آحاد جامعه 
است. طبیعتا یکسری از افراد تجربه کمی 
دارند و چرخه های زمانی کمتری را در بازار 
شاهد بوده اند و دچار هیجانات می شوند. این 
تحلیلگر در خصوص سیاست های نهادناظر 
درباره تغییر دامنه نوسان بیان داشت: سیاست 
نامتقارن  نوسان  دامنه  بر  مبنی  سازمان 
می تواند از منظر روانشناختی اثر مثبتی بر 
بازار داشته باشد به این دلیل که بسیاری 
از سرمایه گذاران این دغدغه را داشتند که 
وعده های داده شده اجرایی نشده و آن طور که 
باید اثر نداشته است اما همین که دامنه نوسان 
پایین، محدود شده و دامنه مثبت افزایش پیدا 
کرده، نشان دهنده این است که سازمان بورس 
نیاز به تعادل رسیدن بازار را بخشی از اهداف 
خود می داند. وی خاطرنشان کرد: در ادبیات 
اقتصادی، بازار ها چرخه خود را که شامل رشد 
است طی می کند، سپس به رونق می رسد و 
رونق دچار ریزش می شود و به رکود می رسد. 
این چرخه باید طی شود. سازمان بورس صرفا 
با این تصمیم گیری می تواند شیب نمودار و 
شاخص را متعادل کرده و یکسری از اثر های 
کاهش  را  بی واکنشی  بحث های  از  ناشی 
دهد و مسکنی کوتاه مدت برای بازار تزریق 
کند. این کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: 
برای تاثیر بلندمدت نیاز است که فاکتور های 
بنیادی مشخص شود و دولت اثبات کند از 
بازار حمایت کافی صورت می گیرد. یک ملاک 
برای حمایت از بازار می تواند رسیدن قیمت 
دارایکم به قیمت NAV باشد. فاکتور بعدی 
می تواند رفع ابهامات بودجه، راه های تامین 
مالی کسری بودجه، قیمت دلار، روند فروش 
نفت، و مذاکره در خصوص برجام باشد که 
همراه با اقدمات مثبت سازمان بورس موجبات 

رشد بلندمدت بازار سرمایه را فراهم آورد.

موج خوشبینی

صندوق ملی مسكن تشكیل می شودتامین ارز 30 میلیارد دلاری برای واردات 
گزارش

اعمال »یك ماهه« دامنه نوسان نامتقارن آغاز شد گزارش

حمايت مالی از
شاغلان صنايع دستی

مدت ها بود که برخي فعالان بازار سرمایه پیشنهاد افزایش دامنه  نوسان را 
مطرح مي کردند و در نهایت محمدعلي دهقان دهنوي رییس جدید سازمان 
بورس و اوراق بهادار از اتخاذ چهار تصمیم مهم در جلسه روز شنبه ۱۸ بهمن 
ماه شــوراي عالي بورس خبر داد و گفت: در این جلسه مقرر شد تا دامنه 

نوسان خرید و فروش سهام از منفي ۲ تا مثبت ۶ درصد تغییر کند. 
 همچنین براساس تصمیم شــوراي عالي بورس، تغییرات حجم مبنا در اختیارات 
سازمان بورس قرار خواهد گرفت تا متناسب با شــرایط بازار، تغییراتي اعمال شود. 
همچنین دهنوي به این موضوع اشاره کرده اســت که این اختیار به سازمان بورس و 
اوراق بهادار داده شده تا انتشار اوراق اختیار فروش تبعي را به ناشران و سهامداران عمده 
الزام کند و اعتبار خرید کارگزاري ها به ۶۰ درصد تغییر پیدا کرد. به نظر مي رسد در 
شرایط فعلي همه تلاش مسوولان حاضر در بازار سرمایه و اعضاي شوراي عالي بورس 
در جهت بهبود بخشیدن روند معاملات بازار سهام و کاهش ضرر و زیان هاي احتمالي 
سهامداران اســت و تصمیمات اتخاذ شده در جلسه شــوراي عالي بورس مي تواند 

کمک کننده به سهامداران خرد باشد.

هیجان  فروش  پایین آمد
همایون دارابي، تحلیلگر بازار ســرمایه در این باره می گوید: افت شاخص هاي بورس 
در خلال چند هفته اخیر به نوعي از مبناي اقتصادي خود خارج شده بود به گونه اي 
که روز شنبه شاهد هیجان فروش بالا در این بازار بودیم و افراد حقیقي بخش زیادي 
از منابع مالي به دست آمده از فروش ســهام خود را به پارکینگ هاي فروش یعني در 
صندوق هاي با درآمد ثابت مي بردند تا پس از چند روز مجددا اقدام به خرید سهم کنند. 
این کارشناس بازار سرمایه درخصوص وضعیت بازار سرمایه پس از ۴ تصمیم شوراي 
بورس خاطر نشــان کرد: از زمان روي کار آمدن علي دهقان دهنوي به عنوان رییس 
جدید سازمان بورس و اوراق بهادار تهران مدت زیادي نمي گذرد اما در این مدت کم  
ایشان نشان داد که اهل رایزني و گفت وگو اســت و در روز جمعه و شنبه تصمیمات 

مثبتي درخصوص این بازار گرفته  شد.

الزام بر گسترش تصمیمات موثر بورسي
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه بلافاصله پس از این تصمیم شاهد جریان مثبت 
در داد و ســتدها در بازار بودیم، گفت: البته این تصمیمات باید در سطح کلان تر هم 
اتخاذ شود و این بازار نیازمند تصمیمات شجاعانه در هیات دولت است به عنوان مثال؛ 
حذف قیمت هاي دستوري در نرخ گذاري خودرو، تعیین تکلیف لایحه بودجه 1۴۰۰، 
تصمیمات مناسب درخصوص نرخ سود بانکي و نرخ ارز از جمله تصمیمات مهم در این 
بازار است که به کمک این بازار خواهد آمد و هیجان هاي فروش را متوقف خواهد کرد. 
دارابي درخصوص یکي از تصمیمات مهم شوراي بورس یعني دامنه نامتقارن مثبت ۶ 
و منفي ۲ اظهار داشت: دامنه مجاز نوسان به حدود سقف و کف قیمتي گفته مي شود 
که هر سهم در هر روز معاملاتي مي تواند داشته باشد. اقدام شوراي بورس این پیام را به 
سهامدار مي دهد که در سرمایه گذاري خود ممکن است یک واحد زیان کند و در مقابل 
۳ واحد امکان سود دارد و یک پیام تشویقي براي سرمایه گذاري او به شمار مي رود. این 
در حالي است که تا پیش از این تصمیم محدودیت نوسان قیمت شرکت هاي پذیرفته 
شده در بورس اوراق بهادار تهران براي سهام مثبت ۵درصد تا منفي ۵ درصد بود که از 

هفته آینده تغییر خواهد کرد.

رشد تقاضا با افزایش اعتبار کارگزاري ها
این کارشــناس بازار ســرمایه در خصوص افزایش اعتبار کارگزاري ها به ۶۰ درصد 
نیز گفت: این اعتبار در مردادماه امســال تنها 1۰ درصد بود که به مرور رشد کرد و به 
۴۵ درصد رسید و با این تصمیم جدید شوراي بورس و افزایش اعتبارها به ۶۰ درصد 
موقعیتي را فراهم مي کند که معامله گران در بازار سرمایه بتوانند به ازاي پرتفوي خود تا 
۶۰ درصد توان خرید خود را بالا برده و باعث افزایش قابل توجه سمت تقاضا خواهد شد. 
دارابي درخصوص تغییر حجم مبنا نیز گفت: این تغییر هنوز نهایي نشده و جزییات 
آن از سوي شوراي بورس مشخص نشده است. براساس این گزارش؛ پس از پشت سر 
گذاشتن روزهاي رویایي بورس و رسیدن شاخص کل به ۲ میلیون واحد اوضاع بورس 
تغییر کرد و از اواسط تابستان ورق برگشت و این بازار شاهد ریزش هاي سنگیني شد و 
دیگر نه خبري از نوبت هاي طولاني براي گرفتن کد بورسي در شرکت هاي کارگزاري 
بود و نه کسي میل چنداني به خریدن سیگنال هاي بي پایه و اساس کانال هاي تلگرامي 
داشت. در طول این چند ماه بازار سرمایه راهي معکوس از آنچه پیش تر مي پیمود را در 
پیش گرفته بود و حجم بالاي صف هاي فروش سبب شد تا هر که توانسته پول خود را 
برداشته و از این عرصه فرار کند.  اما یکي از مولفه هاي اثرگذار بر روند بازار سرمایه نرخ 
ارز است و آنچه موجب رشد بازار سرمایه شده بود، انتظار تداوم حضور ترامپ در دولت 
امریکا و دلار بالاي۳۰ هزار توماني در کشور بود اما با تغییر شرایط، منطقي است که بازار 

سرمایه هم براساس چشم انداز نرخ ارز تعدیل شود. 

سیگنال 4 تصمیم 
در بازار سرمایه

ري
عف

ا ج
ند

 نوسان: مهدي میراشــرفي، رییس کل گمرک 
ایران درباره واردات خودروهــاي خارجي گفت: 
در سال گذشــته موجودي خودروهاي وارداتي 
1۲ الــي 1۳ هــزار خودرو بــود اما بــا مصوبات 
دولــت و اختیاراتي که به گمرک داده شــد، 1۰ 
هزار عدد از این خــودرو ترخیص شــدند و ۲ تا 
۳ هزار خودرو در حال رســیدگي در محاکم قضایي هســتند که رییس 
قوه قضاییه دســتور دادند آنها هر چه ســریع تر تعیین تکلیف شــوند. 
این خودروها ممکن اســت مرجوع، ترخیص، متروکه یا ضبط شــوند. 
او افزود: در تجارت ۲۵ ســازمان تولي گري دارنــد. در کنار آن قوانین و 
مقررات، ویروس کرونا و تحریم ها به مشکلات گمرک اضافه شده است، 
بنابراین ما باید بین سرعت و دقت، تعریفي منطقي ایجاد کنیم و در کنار 

آن بر مشکلات تحریم و کرونا نیز فائق آییم.

 نوسان: در ملاقات سفیر عراق در تهران و رئیس اتاق  
بازرگانی تهران، دو طرف برای تشکیل کمیته بازرگانی 
مشــترک میان اتاق تهران و بخش بازرگانی سفارت 
عراق در تهران، توافق کردند. بر اساس پیشنهادی که 
رئیس اتاق تهران در این ملاقــات مطرح کرد، در این 
کمیته مشترک، با بررسی مشکلات و درخواست های 
تجار و بازرگانان از هر دو کشور، راهکارهایی برای تسهیل همکاری های اقتصادی 
ارائه خواهد شد. در ملاقات نصیر عبدالمحسن عبدالله سفیر جمهوری عراق 
در تهران و مسعود خوانساری رئیس اتاق تهران، دو طرف برای تشکیل کمیته 
بازرگانی مشــترک میان اتاق تهران و بخش بازرگانی سفارت عراق در تهران، 
توافق کردند. بر اساس پیشــنهاد رئیس اتاق تهران، در این کمیته مشترک، با 
بررسی مشکلات و درخواست های تجار و بازرگانان از هر دو کشور، راهکارهایی 

برای تسهیل همکاری های اقتصادی ارائه خواهد شد.

 نوسان: نخســت وزیر ســوریه، در دیدار با کیوان 
کاشفی، رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و سوریه، 
با اشاره به صدمات سوریه در جنگ، مشارکت بیشتر 
شرکت های ایرانی در امر بازسازی و راه اندازی مجدد 
کارخانه های سوریه را خواستار شد. حسین عرنوس 
همچنین با اظهار خوشحالی از تاسیس مرکز تجارت 
ایرانیان در دمشق، این اقدام اتاق ایران را ناشی از اشتیاق بخش خصوصی ایران 
برای حضور در اقتصاد سوریه دانست و از حمایت کامل دولت سوریه خبر داد. 
در ادامه کیوان کاشفی، رئیس اتاق مشترک ایران و سوریه نیز ضمن ابلاغ پیام 
دوســتی فعالان اقتصاد ایران، گزارش آخرین اقدامات اتاق مشترک ایران و 
سوریه را ارائه کرد. او حل مسائل بانکی و حمل ونقل گمرکی را نیازهای اصلی 
افزایش مبادلات دانست و خواستار اجرایی شدن تفاهم نامه های امضا شده بین 

معاون اول رئیس جمهوری ایران و نخست وزیر سوریه شد. 

  نوسان: متوسط حداقل دســتمزد در کشورهاي 
شرق اتحادیه اروپا معادل 7۰۰ یورو و در کشورهاي 
شــمال غرب معادل 1۵۰۰ یورو در ماه برآورد شده 
است. ۲1 کشور از ۲7 کشور عضو اتحادیه اروپا داراي 
حداقل سطح دســتمزد در قانون کار خود هستند 
و تنها کشــورهاي دانمارک، ایتالیا، قبرس، اتریش، 
فنلاند و سوئد درخصوص ســطح دستمزد، یک ســطح حداقلي را درنظر 
نگرفته اند. متوسط حداقل دستمزد در کشورهاي شرق اتحادیه اروپا معادل 
7۰۰ یورو و در کشــورهاي شــمال غرب معادل 1۵۰۰ یورو در ماه برآورد 
شده است. در ۶ کشــور عضو اتحادیه اروپا، حداقل ســطح دستمزد بالاي 
1۵۰۰ یورو در ماه بوده اســت که عبارتند از: فرانسه با 1۵۵۵ یورو، آلمان با 
1۶1۴ یورو، بلژیک با 1۶۲۶ یورو، هلند با 1۶۸۵ یورو، ایرلند با 17۲۴ یورو و 

لوکزامبورگ با ۲۲۰۲ یورو.

دستور رییسي براي تعیین تکلیف خودروهاي وارداتيحداقل دستمزد در اروپا چقدر است؟درخواست نخست وزیر سوریه از شرکت های ایرانیآمادگی برای تشکیل کمیته تجاری مشترک

 ها
ده

برا

capital

تغییر دامنه نوسان و کوچک کردن دامنه منفی موجب افزایش رغبت فعالان بازار می شود

رونق به بورس بازمي گردد؟

بازار سـرمایه در حالی از هفته گذشـته قدم در مسـیر سـبز گذاشـته اسـت که ناظران بازار از 
مصوبـه مهـم شـورای عالی بورس دربـاره اجرای دامنه نوسـان نامتقـارن به عنـوان اصلی ترین 
عامـل اثرگـذار بر تغییـر روند شـاخص کل نام می برنـد. تغییر دامنـه نوسـان و کوچک کردن 
دامنـه منفـی موجـب افزایـش رغبت فعـالان بازار برای خرید سـهام با ریسـک کمتر در هفته گذشـته شـد. 
ایـن در حالـی اسـت کـه اجـرای ایـن مصوبـه از امـروز آغـاز خواهد شـد. از سـوی دیگـر اگر چـه مصوبات 
اخیـر شـورای عالی بـورس موجـی از خوشـبینی را در میـان معامله گـران به دنبال داشـته اسـت اما سـعید 
اسـلامی بیدگلی عضـو شـورای عالی بـورس روز گذشـته اعلام کرد کـه عمر محدودیت دامنه نوسـان سـهام 

در بـورس بیـن منفـی ۲ و مثبت ۶ درصـد تنها یک ماه اسـت. 

گزارش

گرو ه  بازارها
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 از دید شما صنعت فولاد ایران چه جایگاهی 
در میان صنایع داخلی کشور دارد؟ و در این 

بین فولاد ایران در دنیا چه جایگاهی دارد؟
صنعت فولاد در کشور از جمله صنایعی است که 
پس از انقلاب ایجاد و بومی سازی شده و هم اکنون 
ایران در رده دهم تولید فولاد در جهان قرار دارد. این 
صنعت توانسته در زمینه اشتغال زایی و ارزآوری 
سهم قابل توجهی را به دســت آورد. در حقیقت 
تولید فولاد یکی از کم ارزش ترین دستاوردهای این 
صنعت به شمار می رود، چراکه این صنعت به خوبی 
توانسته اشــتغال زایی و ارزآوری بالایی را نسبت 
به صنایع دیگر به خود اختصاص دهد و ســبب 
توسعه یافتگی و تربیت نیروی انسانی شده است. 
علاوه بر این، میزان مصرف فولاد در هر کشــوری 
نشان دهنده توسعه یافتگی آن کشــور به شمار 
می رود. صنعت فولاد به عنوان  صنعتی استراتژیک 
به خوبی در چهار دهه گذشــته رشد کرده است 
و نه تنها در ســال های گذشــته از واردات فولاد و 
خروج ارز جلوگیری کرده است، بلکه هم اکنون در 
رده دهم تولید فولاد قرار داشته و جزو کشورهای 

صادرکننده فولاد نیز هستیم.
 برای ارتقای جایگاه صنعت فولاد ایران در 
دنیا به ویژه به لحاظ تکنولوژی چه اقداماتی 

باید صورت بگیرد؟
فولادسازان داخلی برای ارتقای جایگاه  و رقابت پذیر 
بودن تولیدات، باید خود را به تکنولوژی های روز 
دنیا مجهز کنند تا با روند تغییرات در این صنعت 
هماهنگ باشند و از تولید فولاد دنیا عقب نمانند، 
زیرا در بخش تولید ورق از سایر رقبای خارجی عقب 
هستیم از این رو فولاد مبارکه با اجرای تکنولوژی 
نسل چهارم فولاد و ساخت پروژه بزرگ نورد ۲ در 
تلاش است خود را در جریان تولید محصولات با 
دنیا هماهنگ کند. این در حالی است که  در بخش 

فولادسازی عقب نیستیم.      

 بهره وری در صنعت فولاد کشــور به چه 
میزان اســت؟ فولاد به عنوان صنعت مادر 

چقدر  ارزش افزوده دارد؟
بعد از اینکه آمریکا از برجام خارج شد و تحریم ها 
بازگشت، صادرات نفت هر روز سخت تر و سخت تر 
شد، در این شرایط درآمدهای غیرنفتی می توانست 
به داد کشــور برســد. یکی از بخش های اقتصاد 
غیرنفتی و البته سودآور و فعال، صنعت فولاد است. 
میزان تولید فولاد ایران هم در دنیا رقم قابل توجهی 
است. تولیدکنندگان فولاد در ایران پا به پای مبارزه 
با تحریم ها، سعی کرده اند خلأهای اقتصاد نفتی 
را پر کنند و مسیر توسعه را هموار سازند. از این رو 
بهره وری در صنعت فولاد کشور در سطح مطلوبی 

قرار دارد اما باید این میزان با افزایش مواجه شود.
  نقش فولاد مبارکه در توسعه صنعت فولاد 

به چه میزان است؟
این شــرکت علاوه بر آنکه از یک نقش کمی  در 
میزان تولید برخوردار اســت و آن هم  تولید ۵۰ 
درصدی تولید فولاد در کشــور است، یک نقش 
کیفی نیز دارد؛ به گونه ای که  بتواند با اســتفاده از 
تکنولوژی روز دنیا از جمله نسل چهارم تکنولوژی، 
کیفیت تولیدات خود را در سطح مطلوبی حفظ 
کند. از این رو با اجرای این برنامه می تواند صنعت 
فولاد کشــور را همگام بــا فولادســازان بزرگ 
جهان ارتقــا دهد و تامین خواســته های تمامی 
 مصرف کننــدگان  و در مجمــوع نیاز کشــور را 
برطرف کند. از سوی دیگر طی سال های متمادی 
فولاد مبارکه نقش کلیدی در صادرات غیرنفتی و 
اقتصاد غیرنفتی کشور ایفا می کند. افزایش شاخص 
صادرات غیرنفتی یکــی از مهم ترین ویژگی های 
اقتصاد پویا است، از همین رو هر تولیدکننده ای 
که بتواند در افزایش ســطح صــادرات غیرنفتی 
تلاش کند در خط مقدم رونــق اقتصادی جهاد 
کرده است. در سند چشم انداز برای کشور، اینگونه 

برنامه ریزی شده که در افق ســال 1۴۰۴ به تولید 
سالانه ۵۵میلیون تن فولاد برسیم. برای دستیابی به 
این هدف سه فاز نیز طراحی  شده تا در فاز اول طی 
دو تا سه سال آینده ظرفیت تولید خود را تا حدود 
1۲ میلیون تن افزایش دهیم. در فاز دوم مقرر شده 
است تولید فولاد مبارکه را به حدود 1۶میلیون تن 
رســانده و در نهایت در فاز سوم این شرکت تا سال 
1۴۰۴ به تولید ۲۰ تا ۲۲ میلیون تن دست می یابد.
  چشم اندازی که  برای فولاد مبارکه وجود 

دارد به لحاظ طرح های توسعه چیست ؟
بر اساس سند چشم انداز توسعه کشــور در  افق 
1۴۰۴، استراتژی فولادمبارکه این است که سهم 
۵۰درصدی خود را در بازار ایران حفظ کند.میزان 
تولید فولاد تنها در فولاد مبارکه برای امســال به 
۲/ 7 میلیون تن خواهد رســید، اما میزان تولید 
فولاد در مجموعه گروه مبارکه که شــامل فولاد 
هرمزگان جنوب و مجتمع فولاد  سبا نیز می شود 
بالغ بر ۲/ 1۰ میلیون تن فولاد خواهد بود. به این 
ترتیب در حال حاضر گروه فولادمبارکه اصفهان 
در رتبه اول تولید فولاد کشــور به  لحاظ حجمی 
 قرار دارد. این شــرکت برای حفظ جایگاه خود در 
صنعت فولاد کشور و استمرار آینده ای روشن برای 
سهامداران پروژه های توسعه ای را ظرف سال های 
اخیر در مجموعه تعریف کرده و دنبال می کند. در 
حال حاضر 9  پروژه توســعه ای در شرکت تعریف 
شــده که هریک در مراحل مختلفی از اجرا قرار 
دارند. اجرای این پروژه ها با سرمایه ارزی حدود یک 
میلیارد یورو و ۲۰ هزار میلیارد تومان سرمایه ریالی 
انجام خواهد شــد. به این ترتیب درمجموع برای 
گروه فولادمبارکه حدود ۵۰ هزار میلیارد تومان 
پروژه تا سال 1۴۰۴ تعریف شده است. مهم ترین 
پروژه های توســعه ای فولادمبارکه شامل احداث 
واحد نورد گــرم ۲ مبارکه، افزایش ظرفیت تولید 
در فولاد هرمزگان از ۵/ 1 میلیون تن به ۲ میلیون 

تن فولاد در ســال، تکمیل طــرح ۸۰۰ هزار تن 
فولاد سفیددشت و چند پروژه مهم دیگر می شود. 
همچنین طرح تحول دیجیتــال مبارکه از دیگر 
پروژه های بسیار مهم  شرکت به شمار می رود که از 
۵ مرداد امسال آغاز شده و تا سال 1۴۰۴ به اتمام 
خواهد رسید. ظرف این مدت فولادمبارکه اصفهان 

تبدیل به کارخانه ای هوشمند می شود.
 دســت انداز  های پیش روی این صنعت 

چیست ؟
از جمله این دست انداز ها  قیمت گذاری دستوری 
اســت که البته تلاش هایی برای ساماندهی بازار 
فولاد صورت گرفته که در این زمینه در حال مذاکره 
هستیم، البته مجلس شورای اسلامی  نیز طرحی 
را دنبال می کند که امیدواریم  منتج به ساماندهی 
بــازار شــود.تامین مواداولیه نیــز از بزرگ ترین 
چالش های فولادسازان است که  برای برون رفت 
از آن باید تدابیر لازم  اتخاذ شــود؛ همچنین نیاز 
است با برنامه ریزی و اجتناب از تصمیم گیری های 
خلق الســاعه  و بدون توجه به مشکلات صنفی،  

آرامش بازار فولاد در کشور  به هم نریزد.
  برنامــه فولادمبارکه برای ســال ۱4۰۰ 

چیست؟
ادامه طرح های توســعه و حفظ سهم شرکت در 
بازار با تولید محصولات جدید و کســب رضایت 
مشــتریان  از اهداف ما در سال آینده است. بر این 
اساس دستیابی به میزان ۲/ 1۰میلیون تن تولید تا 
پایان سال جاری از اهداف شرکت است. همچنین 
با راه اندازی طــرح ۸۰۰ هزار تنی فولادســازی 
سپیددشت در سال آینده  به 11 میلیون تن تولید 
دست خواهیم یافت. رسالت فولادمبارکه حمایت از 
صنعت کشور است که درصدد هستیم تا  با تولیدات 
جدید از لحاظ کمی  و کیفی این مهم را محقق کنیم 
و رسالت خود  را جامه عمل بپوشاندیم؛ از جمله آن 
تولید اسلب ۳۰۰ میلی متری که اخیرا برای صنعت 
نفت و گاز کشور صورت گرفت در راستای تحقق 

اهداف یاد شده است.
 شرکت فولادمبارکه سود ناشی از افزایش قیمت 

فولاد را صرف چه بخش هایی کرده است؟
ســودهای ناشــی از افزایش قیمت فولاد در این 
شــرکت اغلب صرف طرح های توســعه ای شده 
است. این شرکت ذخایر استراتژیک خود را برای 
تامین مواد اولیه و تجهیزات درنظر گرفته و دیگر 
با افزایش ظرفیت، سود حاصل از فروش تولیدات 
خود را  ازطریق افزایش سرمایه در اختیار پروژه ها 
و طرح های توسعه شــرکت قرار می دهد. میزان 
سود این شرکت در ســال جاری حدود ۲۰ هزار 
میلیارد تومان بوده اســت و با افزایش سرمایه در 
اسفند سال جاری میزان سرمایه شرکت از حدود 
۲1 هزار میلیارد تومان به ۳۰ هزار میلیارد تومان 

خواهد رسید.
  آیا دستمزدها در فولادمبارکه آن طور که 

می گویند غیرمتعارف است؟
طبــق قانــون کار پرداخــت می شــود و کاملا 

متعارف است.
  مجموع نیروهای فولادمبارکه چه تعداد 
هستند و از نفر-تن تولید سالانه این شرکت  

در چه شرایطی قرار دارد؟
هم اکنون در فولادمبارکه ۲۵ هزار نفر مشغول به 
فعالیت هستند و به لحاظ نفر – تن نزدیک به نرم 

جهانی قرار داریم.

گزارش

  گزارش

 نوســان:همزمان بــا انتخاب 
شــرکت فولاد مبارکه به عنوان 
واحد نمونه اســتانی، مدیر کل 
اســتاندارد اســتان اصفهان با 
حضور در شرکت فولادمبارکه با 
مدیرعامل  عظیمیان  حمیدرضا 

این شرکت دیدار کرد.
مدیر کل استاندارد استان اصفهان با 
اشاره به دستاوردهای شرکت فولاد 
مبارکه در حوزه استانداردســازی و 
توجه به کیفیت گفت: دستاوردهای 
فولاد مبارکــه در ایــن زمینه مثال 
زدنــی اســت و تجربه به مــا اثبات 
کرده، اگــر عنایت ویــژه مدیرعامل 
فولادمبارکه در ایــن خصوص نبود، 
فولادمبارکه با این ســرعت در نیل 
به دســتاوردهای حــوزه کیفیت و 
استاندارد حرکت نمی کرد و این مهم 

محقق نمی شد.
همــکاری  فرمانــی،  محمــود 
فولادمبارکه بــا اداره اســتاندارد را 
بسیار خوب ارزیابی و ابراز امیدواری 
کــرد اداره اســتاندارد شهرســتان 
مبارکه نیز که در شــرف راه اندازی 
است با همکاری فولاد مبارکه بتواند 

به خوبی به وظایف خود عمل کند.
 وی با اهدای لوح تقدیــر و تندیس 
ویژه اداره اســتاندارد بــه عظیمیان 
انتخــاب شــرکت فولادمبارکه را به 
عنوان واحد تولیدی نمونه استان در 

سال "جهش تولید" تبریک گفت.
به گزارش نوسان، مدیرکل استاندارد 
اســتان اصفهــان پــس از بازدید از 
خطوط تولید شــرکت فولاد مبارکه 
اظهــار کرد: فولاد مبارکه در ســال 
جاری به عنوان واحد نمونه استاندارد 
شــناخته شــد و از آنجا که به دلیل 
محدودیــت های ناشــی از شــیوع 
بیماری کرونا امکان برگزاری مراسم 
منســجم وجود نداشــت،  امروز در 
شــرکت فولاد مبارکه حضــور پیدا 
کردیم تا ضمــن بازدیــد از فرایند 
تولیــد در ایــن شــرکت از زحمات 
انجام شده در حوزه استاندارد تقدیر 
کنیم. فرمانی گفت: خوشبختانه نگاه 
مدیریت ارشد فولاد مبارکه به حوزه 
استانداردســازی و کیفیت یک نگاه 
موثر و مثبت اســت و در این جلسه 
مقرر شــد شــرکت فولاد مبارکه به 
دلیل قابلیت های ویژه فنی و تکنیکی 
به عنوان میزبان یکی از کمیته های 
کمی متناظر در کشــور باشــد تا به 
این ترتیب از ایــن ظرفیت علمی و 
تخصصی در کشــور به نحو مناسبی 

استفاده شود.
وی با اشــاره بــه بازدیــد از خطوط 
مختلف تولید شــرکت فولاد مبارکه 
افزود: خوشــبختانه توجه کارکنان 
فولاد مبارکه در فراینــد تولید و در 
حوزه کیفیت قابل ســتایش اســت 
و به همین دلیل اســت که تولیدات 
این مجموعه صنعتــی جزو تولیدات 
با کیفیت در سطح کشــور به شمار 

می رود.
مدیر کل استاندارد استان اصفهان با 
اشاره به مرجع بودن آزمایشگاه فولاد 
مبارکه خاطر نشان کرد: آزمایشگاه 
فولاد مبارکه تاییــدات و گواهینامه 
های معتبر ملی و بیــن المللی دارد 
و آزمایــش های انجام شــده در این 
آزمایشگاه قابل استناد در سطح ملی 

و فرا ملی است.

industry

مدیــر عامــل فــولاد مبارکــه معتقــد اســت: تنهــا راه بقــای ایــن شــرکت در ســال های آتــی و رقابــت 
بــا فولادســازان دنیــا از اجــرای پــروژه  نســل چهــارم یــا همــان طــرح تحــول دیجیتــال می گــذرد، 
از ایــن رو بــرای حفــظ5۰ درصــدی بــازار داخــل و رقابتــی کــردن ســطح کیفــی محصــولات شــرکت بایــد خــود را به 
فناوری هــای روز دنیــا تجهیــز کنــد. وی  دســتیابی بــه خودکفایــی  صنعــت فــولاد کشــور  و تکنولوژیــک شــدن را 
از اهــداف اصلــی فــولاد مبارکــه برشــمرد. حمیدرضــا عظیمیــان، در ایــن گفت وگــو بــا روزنامــه دنیای اقتصــاد بــه 
تشــریح جایــگاه ایــران در صنعــت فــولاد کشــور در دنیــا  و طــرح و برنامه هــای شــرکت متبوعــش بــرای دســتیابی 

بــه ارتقــای ســطح ایــن جایــگاه در داخــل و خــارج از کشــور پرداختــه کــه در ادامــه می خوانیــد؛

براساس ارزیابی بیست و ســومین دوره جایزه "صدشــرکت برتر ایرانIMI1۰۰ " و در 
سال جهش تولید ،  شرکت فولاد هرمزگان در بین ۶ شــرکت برتر ایران قرار گرفت . به 
گزارش دبیرخانه همایش شرکتهاي بر تر ایران، فولاد هرمزگان در گروه فلزات اساسی 
پس از شرکتهای فولاد مبارکه، شرکت ملی صنایع مس ایران، فولاد خوزستان، ذوب آهن 
اصفهان و شرکت گسترش صنایع معدني کاوه پارس توانست در رتبه ششم قرار گیرد و از 

نظر درآمد و رشد در بین بزرگان گروه فلزات اساسی ایران  قرار گیرد.

فولادهرمزگان در جمع بزرگان ايران
در بیست و سومین همایش 1۰۰ شرکت برتر اقتصاد ایران، شرکت فولاد مبارکه به عنوان 
شرکت پیشــرو انتخاب و موفق به دریافت رتبه ۴ در شاخص فروش یکصد شرکت برتر 
ایران شد.غلامحسن تقی نتاج، رییس هیات مدیره فولاد مبارکه پس از دریافت تندیس 
و لوح تقدیر این همایش با بیان اینکه شرکتها و بنگاههای اقتصادی بزرگ پیشران توسعه 
اقتصادی کشور هستند گفت: هرساله در قالب طرح IMI-1۰۰ شرکتهای برتر در اقتصاد 
کشور  ملی مورد ارزیابی قرار گرفته و در یک مسابقه عمومی مورد محک قرار می  گیرند. 

 فولاد مبارکه شرکت پیشرو شد

واحد تولیدی
نمونه استان

افق فولادمبارکه در گفت وگو با مدیرعامل این شرکت تشریح شد؛

به سوی کارخانه ای هوشمند
دستیابی به میزان ۱۰/۲ میلیون تن تولید تا پایان سال جاری از اهداف فولادمبارکه است

 نوســان: مهندس عظیمیان، مدیرعامل فولاد مبارکه، درآئینی با 
حضور معاونان و جمعی از مدیران این شرکت، ضمن قدردانی از زحمات 
ایرج ترابی، هادی نباتی نژاد را به عنوان مدیر جدید روابط عمومی این 
شرکت معرفی کرد.  وی با اشــاره به نقش و جایگاه روابط عمومی ها 
گفت: در دنیای فعلی، به دلیل فناوری های موجود، محدود شــدن به 
زمان و مکان دیگر معنایی ندارد و جامعۀ بشــری بیش از پیش از این 
محدودیت ها فاصله گرفته است. اگرچه انسان ها از تمامی قابلیت های 
خود به صورت کامل بهــره نمی برند و خود را محــدود می کنند، اما 
تقسیم بندی براساس محدودۀ جغرافیایی یا قومیت ها، بی جهت مانع 
توسعه و شکوفایی می شود. اینکه ما فکر و ذهن خود را به موارد خاصی 

محدود نکنیم، موجب می شود از توانمندی دیگران محروم نمانیم. 
در حال حاضر فولاد مبارکه با رویکرد اســتفادۀ حداکثری از دانش روز دنیا، توسعه و 
آبادانی بیش ازپیش کشور را در اولویت قرار داده است. توجه به پروژه های توسعه، اعم 
از تکنولوژیکی و تجهیزاتی، نشان می دهد گروه فولاد مبارکه همچنان بر سر پیمان خود 
برای توسعۀ ایران اسلامی مصمم مانده و به رغم تمامی ناملایمات در این راه ثابت قدم 
ایستاده است. این شرکت ملزومات رسیدن به هدف را درست انتخاب کرده و همچنان با 

همکاری و همدلی تمامی کارکنان خود در پی کسب نتیجۀ مورد انتظار است.

تزریق خون تازه 
در شریان  مجموعه

مدیرعامل فولاد مبارکه تغییر شرایط را از الزامات بهبود فرایند خواند و افزود: تحول و 
تغییر در روابط عمومی شــرکت فولاد مبارکه به مثابۀ تزریق خون تازه در بدن این 
مجموعه است. پر واضح اســت که نقش های کارکردی روابط عمومی امروزه فقط به 
اطلاع رسانی محدود نمی شود و کارکردهای اقناعی، ترویجی و آموزشی روابط عمومی 
امروز بیش ازپیش آشکار شده اســت و ما نیز مکلف به همراهی با شرایط روز روابط 
عمومی ها در دنیا هستیم. شرکت فولاد مبارکه تعالی و بهبود را در تمامی امور خود 
سرلوحه می داند و در این بخش نیز تغییر را آغاز راهی جدید و در راستای اصول شرکت 
می داند. وی در ادامه گفت: با نگاهی کوتاه به تاریخ شرکت فولاد مبارکه در دوره های 
مدیریتی گوناگون، به راحتی درمی یابیم که هرگونه تغییر مدیریتی در این شرکت 
همانند دوی امدادی موجب شده سازمان در رسیدن به اهداف از پیش تعیین شدۀ خود 
چابک تر باشد.  عظیمیان رسانه ها را در کنار روابط عمومی، پایۀ قدرتمند دموکراسی 
دانست و افزود: امروزه به کمک فناوری، تنوع و کثرت رسانه های جمعی بیش از گذشته 
مشهود است و اطلاع رسانی و اقناع مخاطب در زمان کوتاه تری انجام می گیرد. آنچه 
رسانه ها در این بین باید در نظر داشته باشند، توجه به اخلاق و پرهیز از توهین، تهمت و 
افتراست. وی افزود: در گروه فولاد مبارکه توجه به اخلاق حرفه ای نهادینه شده و لازم 
است در کنار توجه به تولید و توسعۀ کشور ، بر اساس شرایط موجود، صنعت ساز بودن 
فولاد مبارکه نیز به اطلاع جامعه برسد و این امکان پذیر نیست مگر با اقدامات به موقع و 
مناسب روابط عمومی شرکت. خوشبختانه روابط عمومی فولاد مبارکه با عملکرد خود 
نشان داده به خوبی شرایط گروه فولاد مبارکه را در برهه های مختلف درک کرده و همراه 
و همگام با مدیران و کارکنان خط تولید، ارزش زحمات کارکنان شرکت را که با تمام قوا 

برای اعتلای کشور کوشش می کنند، به خوبی منعکس ساخته است.

روابط عمومی فولاد مبارکه
فرصتی برای خدمت

در ادامۀ این نشست، هادی نباتی نژاد، مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه نیز در جمع 
معاونان شرکت با تبریک دهۀ فجر و آغاز چهل و سومین سال پیروزی انقلاب اسلامی 
گفت: از حسن اعتماد مدیریت فولاد مبارکه به جهت ایجاد فرصت خدمت در روابط 
عمومی این گروه صنعتی که در خط مقدم جبهۀ صنعت کشور فعالیت می کند، 
سپاسگزارم. حضور در روابط عمومی شــرکت فولاد مبارکه و جایگاهی که مردان 
بزرگی در آن خدمت کرده اند، مسئولیت سنگینی بر دوش من نهاده و امید دارم با 
همراهی و همدلی تک تک مدیران و کارکنان شرکت، بتوانیم اهداف این مجموعه 

را جامۀ عمل بپوشانیم.. 
نباتی نژاد گفت: روابط عمومی فرایندی است که تمامی شرکت ها و سازمان ها به منظور 
برقراری ارتباط مثبت با مخاطبان و ذی نفعان خود از آن اســتفاده می کنند. ارتباط 
کارآمد و مطلوب با مخاطب به داشتن دید گسترده و شفاف نیاز دارد و از جایگاه ویژه ای 
برخوردار اســت. باید با گفت وگو و برقراری ارتباط دوسویه، ضمن ارزیابی انتظارات 
مخاطبان سازمان، دیدگاه های ایشــان را به موقع و دقیق به سازمان انتقال دهیم. در 
حقیقت روابط عمومی، چشم سازمان است و همواره وظیفۀ مراقبت از برند سازمان 
را بر عهده دارد. به یقین هدف روابط عمومــی و انجام فعالیت های این بخش، انتقال 
مفاهیم و معانی برند سازمان به مخاطبان و تأثیرگذاری بر جامعۀ هدف است تا در هر 
شرایطی، مخاطبان تصویری مثبت از برند سازمان داشته باشند. مدیر روابط عمومی 
فولاد مبارکه در ادامه افزود: فعالیت های تعریف شده در روابط عمومی هر سازمان یا نهاد، 
دربرگیرندۀ مجموعه ای از علوم کلاسیک، تجربه های از پیش به دست آمده و ارتباطات 
است که همگی در اختیار مدیریت سازمان قرار داده می شود تا جایگاه اصلی سازمان، 
آن گونه که شایسته است، به ذی نفعان و مخاطبان نشان داده شود؛ از این رو، توجه به 
حوزۀ روابط عمومی، دقت بیشتر معاونان و مدیران فولاد مبارکه را در تبیین جایگاه ویژۀ 
فولاد مبارکه طلب می کند و دقت به این مهم از سوی تمامی همکاران مورد انتظار است، 
زیرا شناخت عمیق از این بنگاه اقتصادی می تواند راه را برای انجام بهینۀ امور هموارتر 
سازد. بهترین مثالی که در این همراهی می توان به آن اشاره کرد، هماهنگی در یک تیم 
ورزشی است که در آن هر نفر مسئولیت خاصی دارد و انجام کار تیمی و توجه به کسب 
نتیجه از سوی همه کاملا واضح و مشخص است. قطع به یقین در شرایط فعلی نیاز به 
همراهی و همکاری بیشتر و توجه به کار جهادی و روند صعودی فعالیت ها مشهود است.

بنا بر این گزارش، در پایان این مراسم، با اهدای لوح تقدیر توسط مدیرعامل شرکت 
فولاد مبارکه از زحمات ایرج ترابی، مدیر ســابق روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه 

تقدیر شد.

ارتباطات پایه 
قدرتمند دموکراسی است

در جلسۀ تودیع و معارفۀ مدیر روابط عمومی عنوان شد:

 نوســان: قائم مقام بورس کالای ایران 
به اتفاق مدیر عملیات بازار، مدیر عملیات 
عرضه و مشــاور معاون عملیات و نظارت 
بورس کالای ایران از خطوط تولید شرکت 

فولاد مبارکه بازدید کرد.
 رضا محتشمی پور در گفت وگو با خبرنگار 
فولاد گفت: بازدیــد از مجموعۀ صنعتی 
بزرگی مثل فولاد مبارکــه فرصت خوبی 
برای آشــنا شــدن با مســائل ریز حوزۀ
 تولید بــود، به ویژه اینکه فــولاد مبارکه 
یکــی از بزرگ تریــن عرضه کننــدگان 
بــورس کالا و بازارهای کالایــی ایران و از 
مهم ترین تولیدکنندگان ورق بســیاری 

از صنایــع کشــور به شــمار مــی رود.
قائم مقــام بــورس کالای ایــران تاکید 
کرد: این بازدید فرصت خوبــی بود برای 
هم فکری دربارۀ رفع بعضی از مشــکلاتی 
که ممکن است در فرایند عرضۀ کالاهای 
این مجموعــه بزرگ در بــورس به وجود 
آید. وی در ادامه خاطرنشان کرد: صنایعی 
مثل فولاد مبارکه معمولا نیاز به مقررات 
انعطاف پذیــری دارنــد که نیــاز آنان در 
بــازار را تأمین و تنوع محصــولات آنان را 
پشتیبانی کند و این ها همه باید در تدوین 
مقررات لحاظ شــود. البته تدوین کنندۀ 
اصلی و تنظیم کنندۀ اصلــی مقررات بازار 

فولاد وزارت صمت اســت که ما هم با این 
وزارتخانه ارتباط خــوب و همکاری های 
زیادی در حوزۀ بازارهــای کالایی داریم و 
شاید این فرصتی باشد برای اینکه بتوانیم 
در جاهایی که نیاز است در تنظیم مقررات 
بهتر عمــل کنیم. محتشــمی پور با بیان 
اینکه فولاد مبارکه مجموعۀ باارزشی برای 
اقتصاد کشور است، افزود: البته با همکاری 
بیشتر فولاد مبارکه، اگر هم مواردی هنوز 
نیاز به اقدام بیشتر داشته باشد، می توانیم 
آن را انجام دهیم و ان شــاءالله این بازدید 
زمینه ای برای توسعۀ بیشتر فولاد مبارکه 

فراهم آورد. 

قائم مقام بورس کالای ایران: 

فولاد مبارکه مجموعه با ارزشی برای اقتصاد کشور است

گفت و گو
گروه صنعت
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محمود محمودزاده، معاون وزیر راه و شهرسازي با بیان اینکه در حال حاضر نمي توان 
فرمولي براي تعیین قیمت مسکن ملي براي شهرهاي مختلف داشت، گفت: عددي را 
اعلام نمي کنیم تا ذهنیتي براي مردم ایجاد نشود اما مطمئن شوند که قیمت مسکن 
ملي کمتر از قیمت واحدهاي شخصي ساز با شرایط یکسان خواهد بود. وی افزود: طبق 
آخرین گزارش ارایه شده حدود ۴۰ هزار واحد مسکن مهر باقي مانده که در شرف 

تکمیل است و به زودي حدود ۳۵ هزار واحد مسکن مهر افتتاح مي شود. 

بررسي صورت هاي مالي شرکت ایران خودرو در سامانه کدال نشان مي دهد، این 
شرکت طي سه سال گذشته بیش از ۲۶ هزار میلیارد تومان ضرر کرده است. شرکت 
ایران  خودرو در 9 ماهه سال جاري ۴۳ هزار و 7۲۶ میلیارد تومان فروش داشته است، 
درحالي  که میزان زیان این شرکت، به دلیل اجراي قیمت گذاري دستوري، در همین 
مدت به 11 هزار و ۴۴9 میلیارد تومان رسیده است. طبق اطلاعات منتشر شده در 

»کدال«، فروش 9 ماهه ایران خودرو ۴۳ هزار و 7۲۶ میلیارد تومان بوده است.

آيا ايران خودرو ورشكسته است؟قیمت مسكن ملي در زمان تحويل چقدر است؟
 گزارش

 نوسان:سخنگوی کمیســیون اقتصادی مجلس با اشاره به شروط 
بهبوبد روند سرمایه گذاری، گفت: سیاست گذاری های پولی، مالی و 
ارزی اگر دارای ثبات باشد می تواند سرمایه گذار خارجی را جذب کند.

مهدی طغیانی درباره سیاست هایی که می تواند باعث افزایش سرمایه گذاری 
خارجی در کشور شود، اظهار کرد: سیاست هایی مختلفی برای جذب سرمایه 
گذار خارجی وجود دارد که یکی از همین موارد ثبات در سیاستگذاری هاست، 
یعنی تا سیاست گذاری ها دارای ثبات نباشد ســرمایه گذار خارجی رغبت

 نمی کند.
 نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: سیاست گذاریهای 
پولی، مالی و ارزی اگر دارای ثبات باشد می تواند سرمایه گذار خارجی را جذب 

کند، اما اگر این سیاست ها متغیر باشد نتیجه عکس خواهد داد.
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: بانک مرکزی باید یک ثبات در 
سیاست گذاری را اتخاذ کند مثلًا باید سیاست پولی و مالی اتخاذ کند که این 
سیاست مستمر و مداوم باشد، ولی اگر بخواهد این حرکت سینوس وار باشد 

سرمایه گذار دیگر اعتمادی به بازار کشور نخواهد کرد.
طغیانی تصریح کرد: دومین مورد سهولت کسب و کار در کشور است یعنی اگر 
کسب و کار در کشور اوضاع خوبی داشته باشد می تواند کمک کند تا سرمایه 
گذار خارجی در این کار سرمایه گذاری کند، اما به دلیل موانع متعدد در ایجاد 
کسب و کار در کشور سرمایه گذار داخلی رغبت نمی کند ورود پیدا کند چه 

برسد به سرمایه گذار خارجی. 
وی افزود: برای آسان تر کردن کســب و کار شاخص هایی وجود دارد از بحث 
حقوق مالکیت تا رسیدگی به دعاوی دادگاه ها که اگر تک تک این شاخص ها 

بهبود پیدا کنند شاهد ورود سرمایه گذار به کشور خواهیم بود.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه تلاش در مجلس و دولت برای 
جذب سرمایه گذار خارجی وجود دارد، بیان کرد: طرح آسان کردن کسب و 
کار در کشور در کمیسیون جهش تولید مجلس موجود است این مورد نشان 
دهنده آن است مجلس درصدد ایجاد فضای امن برای سرمایه گذار خارجی 

است. 
طغیانی در پایان گفت: به نظر بنده فضای جذب سرمایه گذار چه خارجی و چه 

داخلی در سال آینده رو به مثبت است.

روند رو به بهبود است
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس عنوان کرد:

 نوســان:همزمان بــا دهــه 
رئیــس خانه  با حضــور  فجر 
صنعت،معدن و تجــارت ایران، 
معاونت هماهنگی امور اقتصادی 
سازمان  ریاســت  استانداری، 
صمت و ســایر مقامات بیش از 
۱7 طرح در استان چهار محال و 

بختیاری افتتاح شد.
رئیس خانه صنعت،معدن و تجارت ایران 
در این آئین ضمن تبریک دهه مبارک 
فجر، یاد و خاطره امام راحل، شــهدا و 
کلیه فجرافرینان را گرامی داشت و افزود: 
نعمت سلامتی بالاترین نعمت هاست 
و ما باید بابت ان از خداوند منان بارها و 

بارها شکرگذاز باشیم.
عبدالوهاب سهل آبادی، با بیان مشکلاتی 
که در سال جاری گریبان تولید و صنعت 
را گرفت گفت:سالی که در روزهای پایانی 
ان هستیم سالی ســخت بود.از سویی 
بیماری کرونا و فشارهای ناشی از ان و از 
سویی دیگر تحریم های ظالمانه بر علیه 
ملت ایران فشارها را مضاعف کرد اما مردم 
غیور ایران همچون گذشته ثابت کردند 
ملت دوران های سخت هســتند.و در 
این بین تولیدکنندگان و صنعتگران نیز 
شعار سال را به معنی واقعی کلمه تحقق 
بخشــیدند و جهش تولید را به تغییر و 
تحول تعببر کرده و اقدامات چشمگیری 
انجام داده اند که مــن از همین تریبون 
دســت تک تک همکارانم را میبوسم.

سهل آبادی تصریح کرد: رشد چشمگیر 
استان چهارمحال و بختیاری طی چند 
سال گذشته بسیار ارزشــمند و قطعا 
حاصل وفاق و همدلی مسئولان و بخش 
خصوصی و مردم بوده است.تبدیل این 
استان به یکی از قطب های فولاد کشور 
و تامین کننده بالای خوراک ابزیان کار 
بســیار ارزنده و بزرگی بوده است.که جا 
دارد به مسئولین، مردم و همه صنعتگران 

و تولیدکنندگان تبریک بگویم.
رئیس خانه صنعت،معدن و تجارت ایران 
خطاب به تمام فعالان اقتصادی استان 
گفت: باید به وجود چنین مســئولانی 
افتخار کنیم و بر خــود ببالیم که امروز 
از صبح شــاهد حضور معاونین محترم 
استاندار و از شروع برنامه نیز شخص اقای 
استاندار با نهایت گشاده رویی و علیرغم 
اینکه تازه از بستر بیماری کرونا برخواسته 
اند در جلسه حضور دارند.و این چیزی 
نیست جز همراهی دولت و مردم به ویژه 

بخش خصوصی.
سهل آبادی افزود: امروز با افتخارمیگویم 
ما همان استان دهمی ها هستیم.تفاوتی 
بین اســتان اصفهان و یزد و چهارمحال 
نیست.باید با اتحاد و همدلی این موفقیتها 
را جشن بگیریم و برای اعتلای نام ایران 
عزیز در کنار هم باشــیم. قطعا رشــد و 
توسعه اســتان چهارمحال به اصفهان و 
سایر استانهای همجوار کمک خواهد کرد.

رئیس خانه صمت ایــران در خصوص 
مشکلات واحدهای تولیدی نیز گفت: 
ما از مســئولین و دولتمردان خواهش 
میکنیم ســنگ جلوی پای ما نگذارند. 
تولید به جز حمایت معنوی دیگر چیزی 
نمیخواهد.ما حتی مشــکلات مالی را 
خودمان حل می کنیــم و فقط انتظار 
داریم دولت و سازمان هایی نظیر مالیات 

و غیره چوب لای چرخ تولید نگذارند.
رئیس خانه صنعت، معــدن و تجارت 
ایران گفت: آرامــش در بازار مهمترین 
عامل موفقیت در بخش صنعت است 
و همراهی دســتگاه بــا بخش تولید 

زمینه ساز شکوفایی این بخش است.

مدیرعامل هلدینــگ صدرتامین تصریح 
کــرد : ذوب آهن اصفهان نیــز در ده ماهه 
سال جاری حدود دو میلیون و ۴۸ هزار تن 
فولاد خام تولید کرده اســت که نسبت به 
همین مدت در سال گذشــته رشد خوبی 
را شاهد بودیم و انشــاا... در سال آینده با راه 
اندازی کوره بلند شماره یک ، جهش تولید 

چشمگیری را شاهد باشیم.
 این مقام مسئول خاطر نشان کرد : در 1۰ 
ماهه ســال جاری فروش ما به غیر از ذوب 
آهن ، ۵۲۳۵ میلیارد تومان بوده اشســت  
که نسبت به ده ماهه ســال 9۸ که ۲7۶۰ 
میلیارد تومان بوده است رشد 9۰ درصدی 
را در مجموعه داشــتیم و فروش ذوب آهن 
نیز از ۸۶۰۰ میلیارد تومان به 1۵ هزار 1۸۵ 
میلیارد تومان رسیده است و این رشد حدود 

7۶ درصدی را در فروش نشان می دهد.

رشد ۱۳۲ درصدی
غلامرضا سلیمانی بیان کرد: سود مجموعه 
غیر از ذوب آهن اصفهان به 17۲۰ میلیارد 
تومان رسیده است که نســبت به 9 ماهه 
سال گذشته که 7۴1 میلیارد تومان بوده 
است رشــد 1۳۲ درصدی را داشتیم. این 
شــاخص ها نشــان می دهد که با وجود 
چالش های مختلف تولید،فروش و ســود 
را در مجموعه شــرکت های زیر مجموعه 

هلدینگ صدرتامین شاهد بودیم. 

وی گفت : یکــی دیگر از دســتاوردهای 
هلدینگ صدرتامین اکتشــاف معدن طلا 
در استان سیســتان و بلوچستان بود که با 
ذخیره خوب و بعد از پنج سال در یک استان 
مرزی گواهی گشف آن اخذ شد و کارخانه 
فرآوری آن نیز در دســت اقدام قرار دارد. از 
شرکت های زیر مجموعه هلدینگ،شرکت 
زغال طبس اســت که روز چهارشــنبه به 
بورس عرضه شــد و محصــول زغال این 
شــرکت خوراک باتری های کک ســازی 
ذوب آهن اصفهان را تامیــن می کند و به 
محصولات دارای ارزش افزوده بالا تبدیل 

می شود.
غلامرضا ســلیمانی ادامه داد : ذوب آهن 
اصفهــان طلایه دار صنعت ایران اســت و 
به روح پــاک همه شــهدای این صنعت و 
بنیانگذاران ایــن کارخانه که هم اکنون در 

بین ما نیستند درود می فرستیم.
وی افزود : با همت تلاشگران این کارخانه 
، محصولات ساختمانی و صنعتی همچون 
ریل کشور   تامین می شــود و در کنار این 
موضوع مدیران و مهندسین این شرکت در 
ساخت سایر صنایع فولادی نقشی ماندگار 
داشته و دارند. سلیمانی گفت : ذوب آهن 
اصفهان متولی اکتشافات معدنی در ایران 
بوده است اما به دلیل سیاست گذاری های 
نادرست ، معادن از کارخانه جدا شدند و هم 
اکنون زنجیره تولید با مشکل مواجه شده 

است. ذوب آهن اصفهان به عنوان یک برند 
جهانی با شرایط مشابه سایر شرکت های 
دنیا در حال فعالیت اســت و از هیچ گونه 

یارانه ای استفاده نمی کند.  
مدیرعامل هلدینــگ صدرتامین گفت : 
ذوب آهن اصفهان در ســال جــاری تنها 
تولید کننده فولاد بود که بدون یارانه انرژی 
موفقیت هــای مهمی حاصل کــرد و این 
شرکت هم اکنون نیز تنها تولید کننده ریل 

در غرب آسیا به شمار می رود.   

صنعت فولاد کشور 
منصــور یــزدی زاده نیز در این نشســت 
گفــت: ذوب آهــن اصفهــان در بخش 
ارائــه خدمــات فنــی مهندســی بــه 
کشور،اشتغالزایی،مسئولیت های اجتماعی 
و ... افتخاری برای کشور محسوب می شود.

می توان گفت صنعت فولاد کشور برگرفته 
از تجربه،اندیشه و تخصص ذوب آهنی ها 
است. وی افزود: بیش از پنجاه سال از عمر 
ذوب آهن اصفهان می گذرد و تولید فولاد 
امروز در کشور از ۳۰ میلیون تن عبور کرده 
است. این صنعت مادر با ناملایماتی در طول 
عمرش مواجه بوده که به برخی اشاره می 
کنم .طرح ســبا به ذوب آهن تعلق داشت 
و زمانی که این کارخانه دولتی بود و سهام 
آن را وگذار نکرده بودند این طرح از کارخانه 
جدا شد.فولاد خراســان را نیز ذوب آهن 

اصفهان ســاخت اما بعد جدا شد. اگر این 
دو طرح بــزرگ را از ذوب آهن جدا نکرده 
بودند امروز تولید ما بیش از ۵ میلیون تن 
بود.متاســفانه معادن هم از ذوب آهن جدا 
کردند و به عنوان آخرین شرکت در بورس 

عرضه شد.
مدیرعامل شــرکت تصریح کرد : با وجود 
این چالــش ها،امــروز ذوب آهن اصفهان 
در مسیر خوبی قرار گرفته است.مجموعه 
افتخاراتی که امــروز در ذوب آهن اصفهان 
شاهد هستیم مرهون تلاش و کوشش تک 
تک پرسنل در بخش های مختلف،حمایت 
های هیات مدیــره و هلدینگ صدر تامین 
بوده اســت. این مقام مســئول بیان کرد : 
کوره بلند شماره یک بعد از پنج سال توقف 
با تلاش کارکنان مجدد در مدار تولید قرار 
گرفت و امیدواریم انشاا... شاهد بهبود تامین 
 PCI مواد اولیه برای تولیدش باشیم. پروژه
نیز به عنوان یک مکمل در کنار کوره بلند 
ها قرار گرفت تا پودر زغال در فرایند تولید 

جایگزین کک متالورژی شود.
منصــور یــزدی زاده گفــت : ذوب آهن 
اصفهان تنها تولید کننده ریــل در غرب 
آسیا به شــمار می رود و به لطف خداوند و 
تلاش کارکنان موفق شــد گواهینامه این 
محصول اســتراتژیک را نیز دریافت کند و 
قرارداد صادرات آن نیز به کشور افغانستان 
منعقــد شــد. وی ادامــه داد : ذوب آهن 
اصفهان توانایی صــادرات کل محصولات 
خــود را  دارد و اگر مســئولین کمتر می 
توانند به این صنعت کمــک کنند انتظار 
اســت حداقل بگذارند که تولید و صادرات 
خودش را داشته باشــد. یزدی زاده گفت : 
ذوب آهن اصفهان در زمینه بومی ســازی 
نیز دستاوردهای خوبی حاصل کرده است 
که از آن جمله می توان به ســاخت درب 
های فلکسیبل باتری ســه کک سازی به 
تعداد 1۴۸ عــدد و ســاخت دریچه های 
کشــویی پاتیل های فولاد بر کــه قبلاً در 
اختیار شرکت های اروپایی قرار داشت اشاره 
نمود. مدیرعامل شرکت افزود : ذوب آهن 
چندین سال با زیان انباشته مواجه بود که 
خوشبختانه در پایان شش ماهه اول سال 
جاری  از زیان انباشته خارج شد و در پایان 
9 ماه نیز به سودآوری رسید. منصور یزدی 
زاده گفت : ذوب آهن اصفهان تنها شرکت 
مصرف کننده سنگ آهن دانه بندی است 
و انشاا... مشکل تامین پایدار آن نیز برطرف 
شود. در زمینه تامین زغال ، تملک معادن 
البرز مرکزی دســتاورد بزرگــی بود که از 
حمایت های هلدینگ در این زمینه تشکر 

می کنم.
شــایان ذکر اســت در ابتدای این نشست 
علیرضا امیری مدیــر روابط عمومی ذوب 
آهن اصفهــان نیز در گزارش مبســوطی 
به دســتاوردهای این شــرکت در زمینه 
مسئولیت اجتماعی و اهمیت اطلاع رسانی 

دستاوردهای شرکت پرداخت.

جهش تولید در ذوب آهن
در نشست خبری مدیران عامل صدرتامین و ذوب آهن اصفهان عنوان شد :  گزارش

چوب لای 
چرخ تولید نگذاريد

مقارن با ایام دهه مبارک فجر نشست خبری غلامرضا سلیمانی مدیرعامل هلدینگ صدرتامین و 
منصور یزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن اصفهان با اصحاب رسانه استان،یکشنبه نوزدهم بهمن ماه 
در سالن جلسات دفتر مدیرعامل این شرکت برگزار شد. در ابتدای این نشست غلامرضا سلیمانی 
مدیرعامل هلدینگ صدرتامین طی سخنانی ضمن تبریک ایام دهه فجر گفت : آنچه در صدر تامین حاصل شده است 
حاصل عملکرد و تلاش و کوشش بیست هزار نفر کارگر،کارمند،مدیر و هیات مدیره در شرکت های زیر مجموعه این 
هلدینگ است. صدر تامین در واقع هلدینگ معدنی و صنایع معدنی شستا است و صد در صد سهام ما به تامین 
اجتماعی تعلق دارد . این مجموعه ۲4 شرکت دارد و به صورت تخصصی در زمینه معدن فعالیت می کند. وی افزود :
 تولید مجموعه شرکت های ما به جزء ذوب آهن اصفهان حدود یک و نیم میلیون تن بوده که رشد شش درصدی 

نسبت به سال گذشته داشتیم.

گزارش

گرو  ه  صنعت

citizen

 نوسان: معاون بهره برداری و توسعه آب شرکت آب و فاضلاب استان 
اصفهان گفت: شبکه آب بخشــی از بافت تاریخی اصفهان حدفاصل 
میدان امام علی)ع( تا میدان نقش جهان با توجه به اهمیت جهانی آن 

بهسازی می شود. 
به گزارش نوسان و به نقل از روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان 
ناصر اکبری افزود: این اقدام به دلیل فرسودگی بخش هایی از شبکه توزیع آب و با 
هدف ایمن سازی در راستای حفظ بناهای تاریخی و آثار میراث فرهنگی انجام 
می شود. وی با بیان اینکه عملیت بهسازی شــبکه آب بازارهای تاریخی اطراف 
میدان نقش جهان و میدان امام علی )ع( انجام شد ادامه داد: از سوی دیگر توزیع 

آب در شبکه انتقال آن ناحیه بهبود خواهد یافت و به سود مشترکان خواهد بود.
معاون بهره برداری و توسعه آب شرکت آب و فاضلاب اصفهان طول مسیر مورد 
اشاره را حدود سه کیلومتر اعلام و خاطرنشان کرد: شهرداری عملیات عمرانی 

بهسازی سنگفرش ها را انجام می دهد. 
اکبری با اشاره به خیابان ســپه در مناطق پیرامونی میدان تاریخی نقش جهان 
اصفهان اظهارداشت: عملیات اصلاح شبکه آب آن خیابان نیز در دستور کار قرار 
گرفته است. وی با بیان اینکه عملیات بهسازی شبکه آب خیابان سید علی خان 
از خیابان های فرعی گذر تاریخی چهارباغ افزود: اصلاح شبکه این مسیر به طول 

۶۰۰ متر انجام شد.
پیش تر مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب اصفهان گفته بود این شرکت آماده است 
هر زمان و در هر مکانی که شبکه های آب و فاضلاب تهدیدی احتمالی برای آثار 
باستانی و میراث فرهنگی داشته باشد با پذیرش مسئولیت اجتماعی برای حل 

مشکل وارد عمل شود.
 هاشــم امینی با تاکید بر حفظ آثار تاریخی و ملی خاطرنشــان کرد: بخشی از 
شبکه های فاضلاب زیر بازار قیصریه، نواحی پشت مسجد شیخ لطف الله و مسجد 
جامع بررســی و آزمایش های مربوطه و ویدئومتری در عمق هفت متری انجام 
شد و مشاهده کردیم که هیچگونه رطوبتی از این شبکه ها به پی این آثار تاریخی 

نمی رسد و خطری از این حیث آنها را تهدید نمی کند.

بهسازی شبکه آب 
بافت تاریخی اصفهان

معاون شرکت آب و فاضلاب استان مطرح کرد:

ذوب آهن اصفهان تنها تولید کننده موفق فولاد بدون یارانه انرژی است

 نوسان: ســخنگوی گمرک ایران گفت: 
درهفتاد و چهارمین نشست کمیته اداری 
کنوانســیون تیر در ژنو سوییس، نماینده 
گمرک جمهوری اسلامی ایران در رقابتی 

فشرده، مجدد توسط اعضا انتخاب شد.
سید روح اله لطیفی گفت: مصطفی آیتی، 
با حضور رقبــای منطقــه ای و با تلاش و 
همکاری مجدانه گمرک جمهوری اسلامی 
ایران، وزارت امــور خارجه و اتاق بازرگانی 
ایران برای ســومین دور متوالی با اجماع 
اعضای کنوانســیون تیر، به عنوان عضو 
شورای اجرایی تیر ســازمان ملل انتخاب 

شــد. وی گفت: کنوانســیون تیر یکی از 
مهمترین ابزارهای بیــن المللی در حمل 
و نقل و ترانزیت بین المللــی کالا در بین 
کشورهای عضو با پوشش بیمه بین المللی 
تیر است و نقش بســیار مهمی در توسعه 
ترانزیت و تجارت در فضــای بین المللی 
دارد، این کنوانســیون دارای 7۶ عضو از 
جمله اقتصادهای بــزرگ جهان همچون 
چین، اتحادیه اروپا، امریکا، هند و روسیه 

است. 
لطیفی تصریح کرد: شــورای اجرایی تیر 
مهمترین بازوی تصمیم گیری کنوانسیون 

تیر سازمان ملل متحد، متشکل از 9 نفر از 
خبرگان کشورهای عضو که با اجماع آرا، 

برای یک دوره ۲ ساله انتخاب می شوند. 
وی گفت: جمهوری اسلامی ایران پس از 
۴۶ ســال عضویت در این کنوانسیون در 
سال 9۵ برای اولین بار با انتخاب مصطفی 
آیتی به عضویت این شورا درآمد و با توجه 
به حضور موثر و فعال، برای ســومین بار 
متوالی به همراه نمایندگان اتحادیه اروپا، 
اتریش، هلنــد، ایتالیا، روســیه، ترکیه و 
آذربایجان و ازبکستان موفق به کسب آرای 

اعضا کنوانسیون شد.

سخنگوی گمرک ایران خبر داد:

ایران دوباره عضو شورای اجرایی کنوانسیون تیر سازمان ملل شد
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آیا تابه حال متوجه شده اید که بعضی از افراد باهوش و متفکر در یافتن 
زندگی  شریک  یک  است  ممکن  افراد  این  هستند؟  ناکام  شادمانی 
دوست داشتنی داشته باشند و در شغل خود هم موفق باشند؛ بااین حال، 
چیزی وجود داشته باشد که باعث شود آن ها گاهی اوقات احساس تنهایی، 
عدم رضایت و خوشحالی کنند. همان طور که ارنست همینگوی می گوید: 

"خوشحالی افراد باهوش نایاب ترین چیزی است که من می شناسم".
کسـانی در اینجـا بـه ۶ دلیـل عمـده کـه ممکن اسـت علـت نـادر بودن شـادی و 

خوشـحالی در افـراد بسـیار باهـوش را توضیـح دهـد اشـاره مـی کنیم:
اول: افراد با هوش شاد نیستند چون همه چیز را بیش  از حد بررسی می کنند

اغلـب افـراد باهوش که دارای IQ بالایی هسـتند، بیش  از حد بـه تفکر می پردازند. 
بـه ایـن معنـی کـه به صورت مـداوم تمـام اتفاقاتی را کـه در زندگی شـخصی خود 
و خـارج از آن می افتـد، آنالیـز می کننـد. ایـن ویژگـی، به خصـوص زمانـی کـه 
فرآینـد تفکـر آن هـا را به نتایـج نامطلوب و ناامیدکننده می رسـاند، باعث می شـود 
انرژی شـان کاملا تخلیه شـود و نتوانند خوشـحال باشند. آیا این جمله حکمت آمیز 
را شـنیده اید کـه می گویـد »جهالـت نعمت اسـت!«. واقعـا همین طور اسـت – هر 
چـه کمتـر بدانید و بیشـتر بی خیال باشـید به همان میـزان خوشـحال تر خواهید 
بـود. داشـتن توانایی شـناخت افراد و انگیزه هـای پنهان آن ها در اغلـب موارد کافی 
اسـت تـا باعـث شـود کـه گاهـی اوقـات از تمـام جهـان مایـوس شـوید؛ بماند که 
احساسـات ناشـی از تفکـر در مـورد مسـائل فلسـفی، معضـلات جهانـی و محیط 

زیسـت و مشـکلات معماگونـه بی انتهای زندگـی، هیچ راه حلـی ندارند.
دوم: افراد باهوش شاد نیستند چون دارای استانداردهای بالایی هستند

افـراد باهـوش فـارغ از اینکـه در مورد چـه حـوزه ای از زندگانی صحبـت می کنیم، 
می داننـد کـه چـه چیـزی می خواهنـد و بـه کمتـر از آن رضایـت نمی دهنـد. این 
بـدان معنی اسـت که بـرای آن ها خوشـحالی و رضایت مندی از دسـتاوردها، روابط 
و بـه معنـای واقعی کلمه هـر چیزی که در زندگی آن ها وجود دارد، بسـیار دشـوار 
اسـت. علاوه بر این، بسـیاری از افرادی که داری ذهنیت نظری درخشـان هسـتند، 
دارای فراسـت کاربـردی ضعیفی هسـتند و به نوعـی دیدگاه هـای ایده آل گرایانه ای 
نسـبت بـه جهان دارنـد. بنابراین، زمانی کـه انتظارات آن ها با واقعیت سـرد زندگی 

و دیگـران روبرو می شـود، ناگزیـر به ناامیـدی می انجامد.
سوم: افراد باهوش شاد نیستند چون به خودشان هم بسیار سخت می گیرند

یکـی از دلایل عدم خوشـحالی افراد باهوشـی این اسـت کـه آن ها در مورد خودشـان 
خیلـی سـخت گیری می کننـد. در اینجـا، منظـور از سـخت گیری صرفـا دربـاره 
دسـتاوردها و یا شکسـت ها نیسـت. افراد باهوش و متفکر اغلب خود و رفتار خودشان 
را بـه طـرز دقیقـی تحلیل می کننـد، گویی عمدا بـه دنبال موضوعاتی برای سـرزنش 
خـود باشـند. گاهـی اوقـات صرفـا در رختخـواب خـود دراز می کشـید و درحالی کـه 
تـلاش می کنیـد بخوابیـد، ناگهـان یـاد موقعیتـی )کـه احتمـالا سـال ها یـا حداقل 
ماه هـا قبـل اتفـاق افتـاده( می افتیـد کـه به گونـه ای کـه لازم بـوده عمـل نکرده ایـد. 
همیـن یـادآوری کافـی اسـت تا خواب تـان را به هـم بزنـد و احوال تان را خـراب کند.

چهار: واقعیت برای افراد باهوش ارضا کننده نیست
افـراد با IQ های بالا هرگز دسـت از جسـتجو برای یافتن چیـزی بزرگ تر برنمی دارند 
– یـک الگـو، یـک ارزش یا یـک هـدف. متفکرتریـن و رویا پردازترین ایـن افراد حتی 
بـه اینجـا هـم متوقف نمی شـوند – ذهـن و تخیـل بی قرار آن هـا اجـازه نمی دهد که 
آرام بگیرنـد و از »چیزهـای خـوب در زندگـی« خـود لـذت ببرنـد. بـه نظر می رسـد 
کـه واقعیـت و مسـائل پیش پاافتـاده آن برای ایشـان صرفا یک موضوع خسـته کننده 
محسـوب می شـود. چنیـن افـرادی در طلـب برای چیـزی فوق العـاده، ایـده آل، ابدی 
و … را طلـب می کننـد کـه البتـه هیـچ گاه در دنیـای واقعـی پیدایـش نمی کننـد.

پنج: فقدان ارتباطات عمیق افراد باهوش و درک نشدن توسط دیگران
یکـی از بزرگ تریـن تجربه هایی که هر انسـانی می تواند داشـته باشـد این اسـت که 
حـس کنـد توسـط فـرد دیگری واقعـا درک می شـود. اینکه بـا یک فـرد هم فکر در 
جایـی سـاکت بنشـینید و مکالمه ای معنی دار داشـته باشـید، بسـیار آرامش بخش 
اسـت. اینکـه متوجه شـوید کـه این فـرد نظـرات شـما را درک می کنـد و در مورد 
جهان بینـی و نقطه نظرات شـما درباره جهان، عقاید مشـترک دارد یکی از نیاز های 
اساسـی انسـانی اسـت. متاسـفانه، افـراد با هـوش به نـدرت از ایـن لـذت بهره منـد 
می شـوند. بسـیاری از آن هـا احسـاس تنهایـی و عدم درک شـدن می کننـد، گویی 
هیچ کـس قـادر بـه دیـدن و درک کـردن و بهـا دادن بـه عمـق ذهن آن ها نیسـت. 
ناگفتـه پیـدا اسـت که امـروزه یافتن فردی برای داشـتن مکالمه عمیـق و معنی دار 
دشـوار اسـت. البتـه ایـن موهبـت را مدیـون جامعـه مادی گـرا و مصرف کننـده ای 
هسـتیم کـه در آن عمـوم افـراد ایـده ای از خود بـرای مکالمـه ندارنـد و اگر چیزی 
بـرای گفتـن باشـد صرفـا بازگـوی مطالـب و شـنیده های شـبکه های اجتماعـی و 

مطالب سـطحی است.
شش: بسیاری از افراد با IQ بسیار بالا از مشکلات روان شناختی رنج می برند

مطالعـات زیـادی در راسـتای اختلالات روان پزشـکی ازجمله اضطـراب اجتماعی و 
اختـلال دوقطبـی و ارتبـاط آن بـا IQ بـالا صـورت گرفتـه اسـت. آیا می تـوان این 
تئـوری را پذیرفـت کـه این مشـکلات به نوعی عـوارض نابغه بودن و داشـتن ذهنی 
خـلاق و با اسـتعداد باشـد؟ در عیـن حـال، افـراد باهوشـی کـه از اختـلالات روانـی 
 existential( رنـج نمی برنـد، هنوز هـم در معـرض ابتلا بـه افسـردگی وجـودی
depression( هسـتند کـه اغلـب ناشـی از تفکـر و تعمق بیش ازحد اسـت. اگر 
شـما هـم مـدام در حال تفکر باشـید و همه چیـز را به دقت تجزیه وتحلیـل کنید، از 
یـک نقطه به بعد، مشـخصا شـروع به تعمـق در مورد زندگی، مـرگ و معنای وجود 
خواهیـد کـرد. گاهـی اوقـات، ایـن طـرز تفکر باعث می شـود کـه بخواهیـد زندگی 

خـود را مجـددا ارزیابـی کنیـد و در نتیجـه، بـدون دلیل خاصی اندوهگین شـوید.
دلایـل فـوق چنـد مورد اساسـی بودند کـه می تواند عدم خوشـحالی افـراد باهوش 
را توجیـه کنـد! بـه نظر شـما، چـه چیزهایی می توانـد افـراد باهوش را خوشـحال 
کنـد؟ آیـا افرادی که ادعای هوش و فراسـت بالاتر دارند نباید خوشـحال تر باشـند؟ 

یکی از قوی ترین و موفق ترین 
سیاستمداران  محبوب ترین  و 
تاریخ ســوئد خانمی اســت به 
نام مونا ســالین؛ متولد 19۵7 
کــه در ۲۵ ســالگی به عنوان 
جوان تریــن نماینــده مجلس 
سوئد انتخاب شــد و مرتبا مراحل رشد و ترقی را طی کرد 
و تا ریاست حزب سوســیال دموکرات هم پیش رفت.در 
دولت ها هم پست و مقام داشت چند سال قبل بیش ترین 
شانس را برای تصدی بالاترین پســت دولتی سوئد یعنی 

نخست وزیری را داشت.
اما ناگهان ورق برگشــت! در ســال ۲۰1۶ اعلام شد که او 
یک گواهی دروغ برای محافظ شــخصی اش )یک پلیس( 
صادر کرده! زندگی سیاسی پرافتخار مونا سالین به پایان 

رسید....بله، به همین راحتی! 
موضوع چه بوده؟

 محافظ شخصی او می خواســته برای خرید یک آپارتمان 
7۰ متری از بانک وام بگیره و بانک می خواســته بدونه که 

این متقاضی وام درآمد سالانه اش چقدر است؟
 مونا ســالین به دروغ در نامه ای حقوق ماهانه آن پلیس را 

بیش از حقوق واقعی اش گواهی می کنه. 
بانک وام را پرداخت می کنه. طــرف آپارتمان را می خرد و 

تا کنون هم هیچ کدام از اقساطش با تاخیر پرداخت نشده.
ولی مشــکل همچنان باقی است. کدام مشــکل؟ یکی از 

بلندپایه ترین مسوولان کشــور دروغ گفته! کار به دادگاه 
کشید تا حکم دروغ گویی مونا سالین معین بشود.

 البته مونا سالین قبل از دادگاه اشــتباه خود را پذیرفت و 
اعتراف کرد و به همین جهــت در دادگاه حضور پیدا نکرد 

چون دفاعی نداشت. 
جریمــه اش در دادگاه معادل ۴۵ هزار کرون معین شــد 
)حدود ۴هــزار دلار(. حقوق یک کارگر ســاده ماهانه ۲۵ 

هزار کرون است.
کاش امــکان داشــت و متــن کامــل صحبت هایش را 
می نوشــتم، از جمله گفته: من اشــتباه کــردم، من قدر 
خنده های مردم را ندانســتم، من متوجه نبودم که اعتماد 
مردم چه ثروت هنگفتی اســت، من دچار فســاد شدم. 
گرچه فســادی که من مرتکب شدم هیچ ضرری به کشور 
وارد نکرده، اما من فســاد انجام دادم و ایــن در نتیجه کار 
تفاوتی ایجاد نمی کنه. مردم نباید به کســی اعتماد کنند 
و مســوولیت انجام کاری را به او بســپارند، در حالی که او 

ممکن است دروغ بگوید و …!
مونا ســالین بعد از افشــای خطایش دیگر هیچ پستی را 
عهده دار نشــد و اغلب مردم ناراحت هستند که چرا دیگر 
از نبوغ سیاســی او بهره مند نخواهند بــود!!! ولی حزبش 
همچنان قوی ترین حزب ســوئد اســت؛ چون طرفداران 
حزبش می دانند که هیچ تفاوتــی بین رییس حزب و یک 
شــهروند عادی وجود ندارد! مونا سالین قبل از این که یک 

سیاستمدار باشد، فقط یک انسان است!

شرکت کارگیل که بزرگ ترین بازرگان کالاهاي کشاورزي در دنیاست، مي گوید خرید 
بي سابقه چین هنوز تمام نشده است. دیو مک لنان، مدیرعامل شرکت کارگیل اظهار 
کرد: خرید چین حداقل چندین ماه دیگر ادامه خواهد داشت تا این کشور آسیایي 
ذخایر کافي سویا و ذرت را انبار کند. قیمت هاي محصولات کشاورزي که از رکورد 
اندک شان در آگوست بیش از ۵۰درصد صعود کرده اند، باید افزایش بیشتري پیدا کند تا 
مصرف محدود شود. خرید چین سود شرکت  کالاهاي کشاورزي را بهبود بخشیده است.

ابوالقاسم جلالي، معاون هوانوردي و امور بین الملل سازمان هواپیمایي کشوري از ابلاغ 
بخشنامه این سازمان به شرکت هاي هواپیمایي در خصوص ممنوعیت افزایش قیمت بلیت 
در پروازهاي نوروز 1۴۰۰ خبر داد. او افزود: با انجمن شرکت هاي هواپیمایي صحبت شده تا 
افزایش قیمت بلیت هواپیما در نوروز نداشته باشند. این موضوع به دفاتر فروش بلیت نیز ابلاغ 
شده است. جلالي درباره رعایت سقف فروش ۶۰ درصد پروازها گفت: این محدودیت فروش 
بلیت درخصوص پروازهاي داخلي است و به پروازهاي بین المللي تسري داده نشده است. 

ممنوعيت افزايش قيمت بليت پروازهاي نوروزيخريد غذايي چين تمام شدني نيست
چرا افراد باهوش شاد نیستند؟

 زندگی 

 کیاست
تو سعه

هزینه دروغ گویی سیاستمداران

نگاره

مدیریت

اول: مدیـر کارآمـد؛ از ابتـدا بـه دنبال کار اسـت و بعـد از موفقیت ها 
احسـاس افتخـار مـی کنـد و اگـر قـدر کارهـای مثبـت او را بدانیم 
خوشـحال می شـود. ولـی مدیر پر مدعـا؛ از ابتدای ورود به شـرکت 
توقـع دارد همـه قـدر او را بداننـد که افتخـار داده و ایـن مدیریت را 
قبـول کـرده و خوشـحال می شـود اگـر  همـه او را بالاتـر و بهتر از 
بقیـه ببیننـد؛ حتی اگـر هیچ کار مثبتی در سـازمانش انجـام نداده 

باشد.

دوم: مدیـر کارآمد؛ شـرایط موجـود را در ابتدای ورود به سـازمان در 
کوتاه تریـن زمان می بیند و شـروع به شناسـایی فرصت های موجود 
و هم چنیـن شناسـایی و هم فکـری بـا نیروهـای خـوب و بـا انگیزه 
سـازمان می کنـد. او بـه تحـول می اندیشـد؛ ارتقـا  سـازمان دهی را 
تـوام و بـا کار جـاری و تـلاش در شـرکت انجام می دهـد. ولی مدیر 
پـر مدعـا؛ ابتـدا حتـی  کارهـای جـاری را با مشـکل روبـه رو کرده، 

سـپس کارها را تعطیل و تغییر سـاختار و چارت سـازمانی را اولویت 
اول اعـلام می کند، برای تغییرات پی درپی بیش از کارِ شـرکت وقت 
می گـذارد و بعـد از چنـد مـاه )گاهـی بعـد از چند سـال( می گوید: 
سـازمان ضعیف و دارای نقاط ضعف بسـیار  اسـت و سـپس تیر آخر 
را می زنـد و می گویـد: نمـی گذارند کارم را انجام دهـم! و بعد با بیان 
اینکه قدر من را ندانسـتند با تهدید به اسـتعفا هم چنان سـازمان را 
فشـل نگه می دارد و اگر کسـی نازش را نکشـد، با اسـتعفا شـرکت 

را تـرک می کند.

سـوم: مدیـر کارآمـد؛ درآمـد خلـق می کنـد و درآمـد حاصلـه را در 
سـازمان بـرای کارهـای جـاری و توسـعه ای هزینـه می کنـد. مدیر 
کارآمـد؛ خـودش کارآفریـن اسـت و از نقـاط قـوت سـازمانش برای 
خلـق پـول و سـود بیشـتر اسـتفاده می کنـد. ولـی مدیر پـر توقع و 
مدعـی؛ انتظـار دارد از خزانـه دولـت  یـا سـهامداران خصوصی، پول 
بـه شـرکت بیاورند تـا او خوب خرج کنـد و هنگام اعتـراض به عدم 
کسـب درآمـد، می گوید: اگر من قـرار بود پول خلق کنـم که خودم 
برای خودم یک شـرکت تاسـیس می کردم و مدیر شـما نمی شـدم.

چهـار: مدیـر کارآمـد؛ برای پرسـنلِ شـرکت عاقلانه خـرج می کند، 
ریخـت و پاش نمی کنـد و حق همه را به میزان اسـتحقاق بلافاصله 
می دهـد؛ و پرسـنل خـوب را تشـویق و پرسـنل نالایـق یـا تنبل را 
تنبیـه می کنـد. امـا مدیر پـر مدعا؛ همیشـه فقط برای کسـانی که 
می بیند و نزدیکش و دور برش هسـتند تشـویقی می نویسند و کار 
مثبـت افـراد دورتر را نمی تواند ببیند ؛  از تنبیه خاطیان می ترسـد. 
او گاهـی اوقـات  بسـیار بخشـنده اسـت. )البته از کیسـه خلیفـه! از 
جیـب خـودش خسـیس تریـن نفـر اسـت(خیلی راحت پـاداشِ به 

کار انجـام نشـده یـا کاری کـه وظیفه ات بـوده را بیش از اسـتحقاق 
می دهـد و دلـش می خواهـد بـه همـه بـاج سـیبیل دهد تا کسـی 

موی دماغش نشـود.

پنـج: مدیـر کارآمد؛ خودش را وقف سـازمانش می کنـد ولی مدیر پر 
مدعا؛ سـازمان را وقـف خودش می کند.

شـش: مدیـر کارآمـد؛ وقـت و آبرو و علم و تـوان و اعصـاب و ذهن و 
جـان خودش را در شـرکتی کـه مدیریت می کند هزینـه می کند تا 

موفقیت ها بیشـتر شود.
امـا مدیـر پـر مدعا؛ می گویـد نباید کوپن خـودم را خرج کنم شـاید 
جـای دیگـر بتوانم امتیاز بیشـتری بـرای خودم بگیـرم و موفقیت و 
شکسـت شـرکت زیـاد برایـش فرقـی نـداره چـون خـودش را برای 
موفقیـت هـا بـه آب و آتـش نـزده و در صـورت شکسـت حقـوق و 

دسـتمزد و پـاداش خـودش را حتـی پیـش پیش گرفته اسـت!

هفـت: مدیـر کارآمـد؛ چشـم بـه راه کسـی نمی مانـد، دل بـه دریـا 
می زنـد و بـا همـت و تـوکل و اعتمـاد بـه تخصص همـکاران پیش 
مـی رود. بـه مجموعه و پرسـنل  تحـت مدیریش سرکشـی می کند 
و بـا پرسـنل ارتباط سـازنده دارد!. ولـی مدیر پر مدعـا؛ درِ اتاقش به 
روی همـه بسـته و خـود را در پیله ی شـأنیت مدیر ارشـد پیچیده و 
در دسـترس نیسـت و  تا سـیاه لشـکری، پشـت و پناهش نباشد؛ از 
صندلـی خـود تـکان نمی خـورد و مرتـب می گوید: نمی شـود؛ بس 
اسـت و چـرا و چگونه..بهانـه زیـاد دارد  و آخرالامـر  کار را بـا تعلـل 
و تاخیـر، نیمـه کاره انجـام می دهـد و در انتهـا می گویـد: دیدید که 

گفتـه بودم !

چند تفاوت مدیر کارآمد با مدیر پر مدعا
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واکسن هایی که دیر می رسند

جامعه

اول: دولت برای "حمایت از مصرف کننده" قانون می گذارد.
بایـد مجـوز  ارائـه دهنـدگان خدمـت  و  تولیدکننـدگان  دوم: 

بگیرنـد و مقـررات وضـع شـده را رعایـت کننـد.
سـوم: اجـرای مقـررات تـازه و گرفتن مجـوز هزینه بنـگاه ها را 

افزایـش مـی دهد.
از پـس بـا منابـع کمتـر  چهـارم: شـرکت هـای کوچکتـر و 

 هزینه های جدید بر نمی آیند و از میدان خارج می شوند. 
ورود تازه واردها به صنعت هم کاهش می یابد.

پنجـم: فشـار رقابتـی روی شـرکت های بزرگ کاهـش می یابد 
و آنهـا مـی تواننـد بـا خیـال راحـت سـود بیشـتری بـه جیـب 

بزنند.
ششـم: تبریـک مـی گویـم الان شـما چندتایـی نورچشـمی به 

قبلـی هـا اضافـه کـرده اید!
بنـگاه های بزرگ عاشـق مقـررات اضافه اند، چون تـوان مالی و 
منابـع لازم را دارنـد و میـدان رقابت برایشـان خلوت می شـود، 
امـا ایـن انحصارهـا بـه زیان مصـرف کننـدگان تمام می شـود، 
آمـازون از حداقـل حقـوق سـاعتی 1۵ دلار اسـتقبال می کند، 
شـاید هزینه هایش بالاتـر رود، اما رقبای کوچکتـرش از میدان 
بـه در مـی شـوند، اگـر نورچشـمی بیشـتری مـی خواهیـد، بر 

تعـداد مجوزهـا و مقررات بیفزاییـد، والله اعلم.

راهنمای ایجاد نورچشمی در شش گام

قفس 1 میلیارد
و 400 میلیون نفری!

دوربین هـای  تعـداد   ،۲۰۲۰ سـال  در 
 ۶۰۰ مـرز  از  چیـن  در  شـده  نصـب 
میلیـون عبـور کـرده و بـه ادعـای خـود 
حکومـت، شناسـایی یـک فـرد در کم تر 
از یک دقیقه امکان پذیر اسـت.   سیسـتم 
"امتیازدهـی اجتماعی" بخشـی از طرح 
بـزرگ چیـن بـرای کنتـرل همـه چیـز 
شـهروندانش اسـت. طرحی که بر اساس 
اون هـر فرد براسـاس کارهای "درسـت" 
یـا "اشـتباه" از دیـد حکومـت امتیـازی 
دریافـت می کند و به دلیـل یک پارچگی 
سیسـتم الکترونیک تمام این  امتیازهای 
مثبـت و منفـی، در فایـل فـرد ذخیـره 
و براساسـش، فـرد ممکـن اسـت فاقـد 
شـرایط دریافت وام، اجازه سـفر به خارج 
از کشـور و ... تشـخیص داده شـود! بـه 
بیـان دیگـر اگر فـرد از لحـاظ اقتصادی، 
دارای  اجتماعـی،  لحـاظ  از  و  سـازنده، 
تـوازن و از لحـاظ سیاسـی منطبـق بـا 
الگوی نظام کمونیستی باشد، شایسته ی 
دریافـت جایـزه خواهیـد بـود و بـه جـز 
ایـن، بایـد منتظـر جزای سیسـتماتیک 

حکومـت چین باشـد. 
نویسنده ی کتاب "ما هماهنگ شده ایم" 
بـه بـالا نگـه داشـتن تـرس عمومـی در 
مـردم اشـاره می کنـد؛ "مـرغ را بکشـید 
تـا میمون ها بترسـند" اصطلاحـی رایج 
در چیـن. یکـی از مهم تریـن اهرم هـای 
ایجـاد ایـن ترس مصاحبه های زیر فشـار 

تلویزیونی اسـت. 
در ایـن کشـور، وکلای حقـوق اجتماعی 
در ایـن کشـور به شـدت تحـت نظرند و 
خانواده و دوستان شـان تهدید می شـوند. 
ایـن افـراد بـه شـکل مکـرر با بازپرسـی، 
در  شـدن  زندانـی  و  خانگـی  حبـس 
زندان هـای مشـخص و یا مخفـی روبه رو 
هسـتند. حکومـت چیـن در سـپتامبر 
۲۰1۳، قانـون جدیـدی وضـع کـرده که 
به براسـاس آن، انتشـار هرگونه "شایعه" 
بـا بیش تـر از ۵۰۰ بـار بازنشـر یا بیش تر 
از ۵۰۰۰ کلیـک کـه دولـت آن را سـبب 
"جریحـه دار کردن نظم اجتماعی" بداند، 
مجـازات زنـدان تـا ۳ سـال را بـرای افراد 
در پـی خواهد داشت.سانسـور اینترنت و 
عـدم دسترسـی آسـان به اطلاعـات، نیز 
یـک عـادت کاملـن رایج در چین اسـت.  
در سـال ۲۰۰۳ و پـس از دسـتور دولـت 
مرکزی به سـاختن "زره طلایی" ساختار 
اینترنـت  نرم افـزاری  و  سـخت افزاری 
در چیـن بـه شـکلی تغییـر پیـدا کـرده 
کـه اگـر لازم شـود، اینترنـت کشـور بـه 
شـکل کامـل از جهان قطع خواهد شـد. 
سـاختن یک شـبکه اجتماعی داخلی، از 
جملـه اقدام هایـی بـوده کـه چیـن برای 
رسـیدن بـه این هـدف دنبـال می کرد و 
"ویبو" شـبکه ی اجتماعـی داخلی چین 

بـه همیـن دلیل پدیـد آمده اسـت. 
هـاروارد،  بیـن  مشـترکی  تحقیـق 
اسـتنفورد و دانشـگاه سـن دیگو نشـان 
سـال ۲۰17، ۴۸۸  در  تنهـا  می دهـد 
ترول هـای  توسـط  کامنـت   میلیـون 
اجتماعـی  شـبکه های  در  حکومتـی 
انتشـار داده شـده و بـرای ایـن کار، افراد 
بـه شـکلی ویـژه بـه کار گمـارده گرفته 
شـده اند، تکنیـک اصلـی آن هـا، طفـره 
رفتـن از آغاز بحث های جنجالی مخالف 
حکومـت و تمجیـد عمومـی از وضعیت 

افـراد و دولـت اسـت.

   محمد مدرس


